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ROGOZINA 7A.
TEL 602-131-760
TEL/FAX  91-38-74-806

Gruboœæ p³yty   cena z vat za szt
6 mm 34 z³
8 mm 36,50 z³
10 mm 45,70  z³
12 mm 52,60 z³
15 mm 63,40 z³
18 mm 76,70 z³
22 mm 93,30 z³
25 mm 105,50 z³
Podbitka 31.30 z³/mkw

CENNIK
P£YTY OSB 3

LIKWIDACJA SKLEPU
BUDOWLANEGO TIP

w Wêgorzynie przy ul. Koœciuszki 2  tel. 504-162-767

Wszystkie ceny minus 30-50%
- Elektro-narzêdzia
- M³otki
- Silikony i kleje
- Rozpuszczalniki
- Uwywalki
- Fugi
- GwoŸdzie
- Bojlery
- Plandeki
- Ko³ki i wkrêty
- Okna dachowe
- Baterie i w³¹czniki
- Drzwi PORTA

- Farby dekoral i  inne
- Rury miedziane i kszta³tki
- Ocynk
- Rury kanalizacyjne
- Tece system do centralnego
- Zawory grzejnikowe i wodne
- Œruby
- Poziomice
- Kszta³tki hudrauliczne
- Kielnie
- Pêdzle
- Rêkawice
- Pigmenty Zapraszamy !!!

Oferta wyprzeda¿y:

Julia Pitera domaga siê
wyjaœnieñ na temat
gryfickiego
nepotyzmu

Burmistrz Trzebiatowa mówi...
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Gazeta Powiatowa

Powoli wiele spraw dziej¹
cych siê w Gryficach i po
wiecie gryfickim powinno

zostaæ wyjaœnionych, a uk³ad rz¹dz¹cy
powiatem przeœwietlony i os¹dzony.
Nadzieje na to daj¹ ostatnie decyzje,
jakie zapad³y m.in. po publikacjach
niedawno zmar³ego redaktora Panora-
my Gryfickiej Wies³awa Wojciecha
Schmidta, ale tak¿e tych, co prawda
niewielu, ale jednak aktywnych miesz-
kañców, którzy nie godz¹ siê na to, co
ten uk³ad wyprawia. Trzeba mieæ tak¿e
nadziejê, ¿e najbli¿sze wybory parla-
mentarne zmieni¹ równie¿ uk³ad rz¹-
dz¹cy Polsk¹, który na bezkarnoœæ ta-
kich lokalnych uk³adzików pozwala.
Wszak mamy w powiecie prokuraturê,
policjê, radnych Sejmiku a nawet po-
s³a i do tego wiele instancji kontrol-
nych, a mimo tego na wiele spraw opi-
sywanych przez Gazetê Gryfick¹ i Pa-
noramê nie by³o reakcji w³aœciwych
osób i instytucji. Wiele zamieciono
pod dywan, a ile nie ujrza³o œwiat³a
dziennego? Do obywateli w koñcu
musi dotrzeæ prawda, ¿e uk³ady blo-
kuj¹ rozwój kraju, ale tak¿e powiatów
i gmin. A jak nie rozwija siê kraj, po-
wiat i gmina, to i oni nie maj¹ szans na
rozwój i dobrobyt, bo korzysta z niego
tylko wybrana grupa osób. W³aœnie
uk³ad. Te szanse trzeba odblokowaæ.

Zwiastunem zmian mog¹ byæ
ostatnie decyzje; prokuratury ³obe-
skiej o wszczêciu œledztwa w sprawie
gryfickiego nepotyzmu, kara dyscypli-
narna upomnienia dla komendanta po-
wiatowego stra¿y po¿arnej (o czym
poni¿ej), dzia³ania ABW w PUP, aresz-
towanie grupy przestêpczej dzia³aj¹cej
pod nosem urzêdu miejskiego i komi-
sariatu w Trzebiatowie, czy choæby
pismo pose³ Julii Pitery domagaj¹cej
siê od radnych Rady Powiatu wyja-
œnienia zarzutów stawianych w artyku-
le „NEPOTYZM PO GRYFICKU”,
ale tak¿e skuteczne dzia³ania ludzi z
komitetu antywiatrakowego i powo³a-
nie Grupy Inicjatywnej Obywatelskie-
go Ruchu Przeciw Bezprawiu. Z tego
powinna wy³oniæ siê jakaœ nowa jakoœæ
gryfickiego spo³eczeñstwa obywatel-
skiego. To mo¿e jeszcze trochê po-
trwaæ, znaj¹c opór „materii”, ale nie
ma innej drogi do demokracji.

„STRA¯ PUCUJE SANDRÊ” -
pod takim tytu³em ukaza³ siê artyku³ w
Panoramie Gryfickiej nr 8 (153) z dn.
14.05.2011 r., opisuj¹cy samowolê
stra¿aków Komendy Powiatowej Pañ-

Komendant stra¿y ukarany,
czas na prokuraturê
stwowej Stra¿y Po¿arnej w Gryficach,
którzy œwiadczyli us³ugi na rzecz pry-
watnej firmy.

Przypomnijmy artyku³ W. W.
Schmidta i Mariusza Czerwiñskiego.

„20 kwietnia, w Pogorzelicy, sa-
mochód bojowy z wysiêgnikiem Pañ-
stwowej Stra¿y Po¿arnej w Gryficach
pucowa³ prywatny oœrodek wypoczyn-
kowy SANDRA SPA w Pogorzelicy. O
tym fakcie poinformowali nas Czytel-
nicy. Sprawdziliœmy. Rzeczywiœcie.
Pañstwowa Stra¿ Po¿arna wykona³a
us³ugê dla prywatnego przedsiêbiorcy.
Czy za przejazd z Gryfic do Pogorze-
licy, za paliwo, za pracê stra¿aków ktoœ
zap³aci³? Czy to by³o gratis? I w jed-
nym, i w drugim przypadku, to kary-
godne nadu¿ycie.

Natychmiast staraliœmy siê u Ÿró-
d³a wyjaœniæ ten przedziwny incydent.
Rzecznik prasowy Komendy Powiato-
wej Pañstwowej Stra¿y Po¿arnej, m³.
bryg. Dariusz Sobczyk, pocz¹tkowo
nie umia³ powiedzieæ nic na ten temat.
PóŸniej powiedzia³ nam, ¿e wóz z wy-
siêgnikiem zadysponowany zosta³ dla
Ochotniczej Stra¿y Po¿arnej w Nie-
chorzu. Jeszcze póŸniej powsta³a opo-
wieœæ o rzekomym konarze drzewa,
który trzeba by³o œci¹æ. Jeszcze lepiej
krêci³ komendant powiatowy PSP, st.
bryg. Edward Pruski.

Wersji w jednej rozmowie by³o kil-
ka. A to, ¿e dla OSP Niechorze, a to ¿e
stra¿ak musi siê uczyæ pracy na wysiê-
gniku, wiêc pojecha³ do Pogorzelicy
æwiczyæ. Trochê nas to zdumia³o, ¿e
pañstwowi stra¿acy æwicz¹ szorowa-
nie prywatnych oœrodków.

- S¹ to m³odzi stra¿acy, którzy po-
winni siê szkoliæ. I w ramach wspó³-
pracy z Sandr¹, nie ukrywam, ¿e mamy
jak¹œ wspó³pracê, i na moje polecenie
kaza³em to zrobiæ. Z pe³n¹ œwiadomo-
œci¹ - zadeklarowa³ komendant.

Zwróciliœmy uwagê na tê wypo-
wiedŸ, bo opisuje ona szersz¹ i sta³¹
wspó³pracê z Sandr¹. No, proszê. Z
pe³n¹ œwiadomoœci¹ komendant kaza³
stra¿akom szorowaæ Sandrê. Teraz
wiadomo, po co te k³amstwa, to mydle-
nie oczu, zwalanie winy na Ochotnicz¹
Stra¿ Po¿arn¹, opowiadanie o kona-
rach drzew…

W koñcu komendant powiatowy
dzielnie zadeklarowa³, ¿e „bierze to na
siebie” i wy³uszczy³ ca³¹ sprawê jesz-
cze bardziej szczegó³owo. Pañstwowa
Stra¿ Po¿arna robi przys³ugê w³aœci-
cielowi Sandry SPA, bo trzeba jakoœ
¿yæ i wspó³pracowaæ. Podobno Sandra
SPA da³a jakieœ karnety dla stra¿aków
na basen SPA, ¿eby sobie poprawili wi-
zerunek i zrobili lifting, bo stra¿ak
pañstwowy piêkny byæ musi. Czy stra-
¿acy z tego skorzystali, czy te¿ piêkny
zrobi³ siê wy³¹cznie komendant osobi-
œcie - nie uda³o nam siê ustaliæ. Bo te¿
i nie o to chodzi.

Ustawa o Pañstwowej Stra¿y Po-

¿arnej zakazuje stra¿akom œwiadcze-
nia takich us³ug - odp³atnie lub bez-
p³atnie. W tej konkretnej sytuacji
Skarb Pañstwa (a wiêc podatnicy) za-
p³aci³ za podró¿ wozu bojowego z wy-
siêgnikiem, pracê za³ogi tego samo-
chodu, paliwa i sam komendant wie za
co jeszcze. Gdyby w tym samym czasie
jedyny tego rodzaju samochód po-
trzebny by³ przy gaszeniu po¿aru,
obiekt móg³by siê sfajczyæ, bo samo-
chód ze stra¿akami robi³ za sprz¹tacz-
kê w Sandrze.

- Ja nie chcê do koñca pewnych kart
panu odkryæ - kontynuuje wypowiedŸ
komendant Pruski, - bo nawet za tê
us³ugê, któr¹ tam pan Janusz (w³aœci-
ciel Sandry - przyp. red.) móg³by za-
p³aciæ sto z³otych czy dwieœcie. A my
pewne rzeczy te¿ od niego dostajemy.

Komentarz do tych s³ów jest zbêd-
ny. Chocia¿ bylibyœmy ciekawi wido-
ku tych „ukrytych kart”. Jakie powia-
towe figury graj¹ w te karty? Czy karty
s¹ znaczone? Bylibyœmy ciekawi, czy
to jest Pañstwowa Stra¿ Po¿arna, czy
te¿ jakaœ karciana szulernia?

- Chcemy kupiæ nowy podnoœnik -
zwierza siê komendant. - To ja chodzê,
¿ebrzê. Podnoœnik kosztuje milion z³o-
tych. Szef mówi „dobra, dostaniesz
czterysta - piêæset tysiêcy”. To ja mu-
szê z niektórymi firmami rozmawiaæ.
No i widzi pan, w jakiej ja jestem sytu-
acji…

Czy to Komenda Wojewódzka, czy
te¿ Komenda G³ówna PSP zmusza na-
szego dzielnego komendanta, ¿eby na
pó³ wozu stra¿ackiego dorabia³ na
boku? Czy to dlatego robi z wozu bo-
jowego myjkê do wynajêcia?

Z naszych obserwacji wynika, ¿e
SANDRA SPA (zaprzyjaŸniona ze sta-
rost¹ Kazimierzem Saciem) korzysta z
wielu przywilejów, o których przeciêt-
ny przedsiêbiorca nawet nie mo¿e po-
marzyæ. Pisaliœmy ju¿ na przyk³ad o
pó³milionowych dotacjach z gryfickiej
PUP-y, których realizacji podobno nie
wolno pracownikom poœredniaka
sprawdzaæ. Wnioskowaæ nale¿y, ¿e
us³ugi Pañstwowej Stra¿y Po¿arnej
mog¹ mieæ wiêc zwi¹zek z uk³adem
starosty z komendantem stra¿y. Przy-
pomnijmy, ¿e komendant bra³ czynny
udzia³ w kampanii wyborczej Kazi-
mierza Sacia (czego te¿ mu robiæ nie
wolno), wystêpuj¹c w mundurku w
prasowych materia³ach wyborczych,
zachwalaj¹cych wszelkie przymioty
Sacia. Jakoœ trzeba ¿yæ.”

* * *
Jako, ¿e redaktor Schmidt zmar³ i

Panorama przesta³a ukazywaæ siê, o
dalszy ci¹g tej sprawy zapytaliœmy Za-
chodniopomorskiego Komendanta
Wojewódzkiego w Szczecinie. Oto
jego odpowiedŸ: „Analiza zebranych
dokumentów, materia³ów i przeprowa-
dzonej wizji lokalnej na terenie Oœrod-
ka Wypoczynkowego Sandra w Pogo-
rzelicy wykaza³a, ¿e zadysponowanie

podnoœnika hydraulicznego wraz z ob-
s³ug¹ na teren powy¿szego oœrodka
by³a nieuzasadniona wzglêdami ope-
racyjnymi. Zespó³ sprawdzaj¹cy po-
twierdzi³, ¿e w tym dniu na terenie
oœrodka wypoczynkowego nie by³o
zagro¿enia ¿ycia, zdrowia lub mienia,
w przypadku którego niezbêdna by³a-
by pomoc jednostek ratowniczo-ga-
œniczych PSP. Dzia³anie to by³o prze-
kroczeniem uprawnieñ ustawowych
Komendanta Powiatowego PSP w
Gryficach. Zachodniopomorski Ko-
mendant Wojewódzki PSP w Szczeci-
nie wymierzy³ dla Pana st. bryg.
Edwarda Pruskiego - Komendanta Po-
wiatowego w Gryficach karê dyscypli-
narn¹ upomnienia”.

Co prawda ten wymiar kary przy-
pomina trochê zamianê kierowników
komisariatów policji z Trzebiatowa na
Rewal i odwrotnie, jakiej dokona³ ko-
mendant Spaczyñski, ale to nie powi-
nien byæ koniec tej sprawy. Odrêbne
œledztwo powinna wszcz¹æ prokuratu-
ra z art. 231, wyjaœniaj¹c zale¿noœci i
powi¹zania w obszarze trójk¹ta: staro-
sta - komendant - Sandra.

Kazimierz Rynkiewicz
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„Jak informuje firma DRO-
MOST...” - tak zaczyna siê informa-
cja zamieszczona na internetowej
stronie urzêdu miejskiego w Gryfi-
cach oraz - jak poinformowa³a nas
czytelniczka - na tablicy og³oszeñ
przed urzêdem. Czyli kogo poinfor-
mowa³a firma DROMOST? Urz¹d
Miejski? To z urzêdem bêdzie kon-
sultowaæ przebieg obwodnicy, na-
zywaj¹c to konsultacjami spo³ecz-
nymi? W ten sposób chce siê trakto-
waæ mieszkañców miasta? Co to za
œmieszna firma, której nie staæ na
og³oszenie w prasie za kilkadziesi¹t
z³otych, by za pomoc¹ lokalnej ga-
zety jak najszerzej dotrzeæ do ludzi
z tak wa¿n¹ informacj¹? Wa¿n¹, bo
budowa obwodnicy dotyczy istot-
nych zmian w ich przestrzeni miej-
skiej, a mo¿e nawet prywatnej. Cie-
kawe, czy w Poznaniu te¿ tak kon-
sultuj¹ i zmieniaj¹? Tyle tytu³em
uwag do takiego sposobu informo-
wania.

Nie raczyli poinformowaæ naszych czytelników

Jutro konsultacje spo³eczne
w sprawie przebiegu
obwodnicy miasta

A notka na stronie internetowej
urzêdu brzmi tak:

„Jak informuje firma DRO-
MOST Sp. z o.o. w Poznaniu, która
opracowuje koncepcjê obejœcia
Gryfic w ci¹gu drogi nr 105, tzw.
zachodnie obejœcie miasta, w po-
wi¹zaniu z drog¹ woj. Nr 110, orga-
nizuje w dniu 22 lipca w pi¹tek o
godz. 17.00 oraz 23 lipca w sobotê
o godz. 11.00 w Urzêdzie Miejskim
w Gryficach (sala konferencyjna)
konsultacje spo³eczne.

W trakcie spotkañ zaprezento-
wane zostan¹ przebiegi projektowa-
nego obejœcia oraz przedstawione
zostan¹ problemy z tym zwi¹zane.
Wszystkie zainteresowane osoby i
instytucje zapraszamy do udzia³y w
spotkaniach”.

Teraz nasi czytelnicy mog¹ czuæ
siê zaproszeni i wziaæ udzia³ w tych
konsultacjach, by dowiedzieæ siê cze-
goœ i ewentualnie wnieœæ uwagi do tej
„koncepcji obejœcia Gryfic”.     KAR

Jak dowiedzieliœmy siê
wczoraj, w Prokuraturze
Rejonowej w £obzie
zapad³a decyzja o
wszczêciu œledztwa
w sprawach ró¿nych
powi¹zañ rodzinnych
i nieprawid³owoœci w
dzia³aniach urzêdników
urzêdów gryfickich
ró¿nych szczebli.

Te powi¹zania i zwi¹zane z nimi
„przekrêty” opisa³ niedawno zmar-
³y redaktor naczelny Panoramy Gry-
fickiej Wies³aw Wojciech Schmidt,
w artykule „NEPOTYZM PO GRY-

Wszczêto œledztwo
w sprawie nepotyzmu
w gryfickich urzêdach

FICKU. IDZIEMY RAZEM (po
kasê)”.

O wszczêciu œledztwa poinfor-
mowa³a Lucyna Kreczko-Wilk, za-
stêpca prokuratora rejonowego w
£obzie. Œledztwo prowadzone jest
na podstawie art. 231 kk, o przekro-
czenie uprawnieñ.

W tutejszej prokuraturze toczy
siê jeszcze kilka postêpowañ spraw-
dzaj¹cych, po doniesieniach z³o¿o-
nych przez Mariusza Czerwiñskie-
go i Henryka Krajnika, „w imieniu
w³asnym i Grupy Inicjatywnej Oby-
watelskiego Ruchu Przeciw Bez-
prawiu”. Za podstawê s³u¿¹ im arty-
ku³y publikowane wczeœniej w Pa-
noramie. Prokuratorzy wkrótce zde-
cyduj¹, czy rozpoczn¹ œledztwa w
tych sprawach.                       KAR

Obywatele upominaj¹ siê o sprawiedliwoœæ
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IX sesja Rady Powiatu
Gryfickiego odby³a siê
w Gryficach, 15 lipca br.
Podajemy miejsce sesji,
bo czêsto radni na
obrady zje¿d¿aj¹ np.
do Trzebiatowa, P³otów,
Karnic. Jeœli dobrze
pamiêtamy, to nie byli
jeszcze na swoich
obradach w gminach
Brojce i Rewal.

Sesjê otworzy³a przewodnicz¹-
ca Rady Powiatu Renata Teresa
Korek. Obecnych by³o 17 radnych.
Sprawozdanie z prac Zarz¹du Po-
wiatu przedstawi³ wicestarosta Ire-
neusz Wojciechowicz.

Radni nie zg³osili interpelacji i
nie mieli pytañ.

Informacjê o stanie s³u¿by zdro-
wia w powiecie gryfickim w 2010
roku przedstawi³ wicedyrektor do
spraw lecznictwa dr Rajmund Ra-
jewski. Przedstawiamy j¹ w ca³oœci
w odrêbnym artykule.

Raport o ochronie
œrodowiska

Raport z wykonania Powiatowe-
go Programu Ochrony Œrodowiska
dla Powiatu Gryfickiego za lata
2009 – 2010 oraz sprawozdanie z
realizacji Powiatowego Planu Go-
spodarki Odpadami dla Powiatu
Gryfickiego za lata 2009 – 2010
przygotowany przez spó³kê Abrys
Technika i przedstawiony przez re-
ferentów spó³ki by³ widocznie na
tyle nudny, ¿e obrady opuœci³ staro-
sta Kazimierz Saæ i goœæ sesji radny
Sejmiku Artur £¹cki, który chwilê
póŸniej z obrad wywo³a³ równie¿
przewodnicz¹cego Komisji Rewi-
zyjnej Marka Go³uchowskiego.

Wnioski z raportu:
1. Na terenie gmin powiatu gry-

fickiego winien byæ zorganizowany
jednolity dla wszystkich gmin re-
gionalny system zbierania odpadów
komunalnych.

2. Zadania z zakresu gospodarki
odpadami komunalnymi winien or-

ganizowaæ i realizowaæ powsta³y do
tego Celowy Zwi¹zek Gmin R-XXI
z siedzib¹ w Nowogardzie. (I reali-
zuje. Raz albo dwa razy w roku spo-
tkanie z delegatami gmin, wypij¹
kawkê, zjedz¹ wystawny obiad, po-
dyskutuj¹ o pogodzie i o dotacjach
finansowych na utrzymanie CZG R-
XXI - spora pensja dyrektora itp. i
na tym, jak na razie wszystko siê
koñczy).

Kolejnym punktem obrad by³y
zmiany w tegorocznym bud¿ecie.
Zmniejszono dochody o 250.499 z³,
a wydatki o 107.638 z³.

Po zmianach deficyt bud¿etu
wynosi 7.633.642 z³. Uchwa³ê pod-
jêto jednog³oœnie, podobnie, jak
zmiany w wieloletniej prognozie fi-
nansowej Powiatu Gryfickiego na
lata 2011 - 2021.

Zmieni³a siê wysokoœæ œrodków
PFRON dla Powiatu Gryfickiego:

Rehabilitacja zdrowotna – plan
po zmianach – 125.000 z³;

Rehabilitacja spo³eczna – plan
po zmianach – 2.145.018 z³.

Pismo Julii Pitery
do Rady Powiatu

Przewodnicz¹ca Rady Powiatu
p. Renata Teresa Korek poinformo-

wa³a radnych, i¿ do Biura Rady
wp³ynê³o 1 lipca br.  pismo od pos³a
na Sejm RP Julii Pitery nastêpuj¹cej
treœci:

„Szanowi pañstwo, na podsta-
wie art. 19 i art. 20 ustawy o wyko-
nywaniu mandatu pos³a i senatora,
w zwi¹zku z artyku³em pt. „Nepo-
tyzm po Gryficku”, jaki ukaza³ siê w
„Panoramie Gryfickiej” z 12 mar-
ca 2011 r. (Nr 6/160), którego kopiê
przesy³am w za³¹czniku, uprzejmie
proszê, aby Rada Powiatu wykonu-
j¹c obowi¹zek wynikaj¹cy z art. 9
ust. 1 ustawy z dnia 5 czerwca 1998
r. o samorz¹dzie powiatowym, wy-
jaœni³a szczegó³owo wszystkie in-
formacje zamieszczone w tym arty-
kule dotycz¹ce nieprawid³owoœci w
Starostwie Powiatowym w Gryfi-
cach i zajê³a w tej sprawie stanowi-
sko. W szczególnoœci proszê, aby
Rada zainteresowa³a siê i wyjaœni³a
sprawy zlecenia przez Starostwo lub
podleg³e mu jednostki prac firmie
„Land Art”.

Proszê o poinformowanie mnie
o dokonanych ustaleniach oraz za-
jêtym stanowisku.

Z powa¿aniem – Julia Pitera.

- Rada Powiatu dosz³a do wnio-
sku, i¿ proœbê pani Julii Pitery kie-
ruje do Komisji Rewizyjnej. Czy
wysoka Rada po zapoznaniu siê z

pismem, zgadza siê, ¿ebyœmy ten
wniosek przeg³osowali i aby Komi-
sja Rewizyjna odpisa³a na tê proœbê
- zapyta³a przewodnicz¹ca Rady.

- Ja tu czytam, ¿e list podpisany
jest przez – Julie Pitena, zauwa¿y³,
któryœ z radnych. Œmiech na sali
uciszy³a przewodnicz¹ca Rady.

- Przystêpujemy do g³osowania
- kto jest za wnioskiem, by pismo
pos³a na Sejm RP Julii Pitery skiero-
waæ do Komisji Rewizyjnej? Kto
jest za? Kto jest przeciwny? Jeden
g³os przeciwny. - stwierdzi³a.

Przeciwko skierowaniu pisma
do Komisji Rewizyjnej by³ sam
przewodnicz¹cy tej komisji Marek
Go³uchowski (PO). Sprzeciw rad-
nego wywo³a³ ogóln¹ radoœæ.

- Do Komisji Rewizyjnej wp³y-
wa bardzo du¿o skarg i ró¿nych
wniosków - zacz¹³ t³umaczyæ swoje
stanowisko radny Go³uchowski. -
Jestem wrêcz zdumiony, bo w po-
przednich kadencjach, jak dobrze
pamiêtam, rzadko tyle nap³ywu pra-
cy by³o. W zwi¹zku z powy¿szym ja
uprzejmie proszê Wysok¹ Rade o to,
jako przewodnicz¹cy Komisji Re-
wizyjnej, ¿eby wziê³a pod uwagê, ¿e
ten nat³ok skarg, który wp³ywa...
Komisja ma tam jakiœ swój plan
dzia³ania i w tej chwili jesteœmy na
rozpoznaniu dwóch skarg, a kolejne
trzy wp³ynê³y. Kolejna tam jakaœ

Julia Pitera domaga siê
wyjaœnieñ na temat gryfickiego
nepotyzmu

Przewodnicz¹cy Komisji Rewizyjnej zmêczy³ siê wyjaœnianiem skarg
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skarga, czy wniosek pani minister
Pitery... My naprawdê potrzebuje-
my na to trochê czasu. Realnego
czasu do wykonania, wiêc w tym
momencie bêdê wnioskowa³, ¿e je-
œli s¹ to skargi, które siê powielaj¹ w
treœci - tak, zaznaczam - w treœci, a
niestety tak siê dzieje, ¿e niedawna
skarga na czynnoœci dyrektor DPS w
Jarominie jest jakby powielon¹ dzi-
siejsz¹ skarg¹ (kolejne skargi na
DPS Jaromin), ¿eby nie rozpatry-
waæ tego, bo my siê ci¹gle zag³êbia-
my w tym samym temacie. By³y
wypowiedzi nasze, by³y informacje
dla wojewody, by³y informacje do
skar¿¹cego, do pani dyrektor. Jako
rada podjêliœmy uchwa³ê, wiêc na-
prawdê wnioskujê, zanim komisja
kolejny raz podejmie temat, mo¿e
wczeœniej na komisjach wewnêtrz-
nych omówiê ten temat i zanim rada
skieruje kolejn¹ skargê do rozpa-
trzenia, ¿eby siê nad tym pochyliæ –
powiedzia³ przewodnicz¹cy Komi-
sji Rewizyjnej Marek Go³uchowski.

Od Redakcji.
Przewodnicz¹cy Komisji Rewi-

zyjnej stwierdzi³, ¿e do jego komisji
wp³ywa zbyt du¿o skarg i w zwi¹zku
z tym ma nadmiar pracy. Przecie¿ to
bardzo proste, z funkcji mo¿na zre-
zygnowaæ i mieæ œwiêty spokój.

Jednak stawianie na równi pisma
minister Julii Pitery i jakiejœ skargi
na dyrektora np. DPS Jaromin jest
co najmniej skandalem. Minister w
swoim piœmie nie pyta, czy w DPS
wolno trzymaæ np. kota czy psa.
Minister Julia Pitera, pose³ na Sejm
RP, prosi o wyjaœnienie informacji

zawartych w artykule redaktora na-
czelnego Wies³awa Wojciecha
Schmidta „Panoramy Gryfickiej” z
podtytu³em „Idziemy Razem (po
kasê)” i tytu³em „Nepotyzm po Gry-
ficku”.

Podobnie jak minister Julia Pite-
ra spo³eczeñstwo powiatu gryfic-
kiego oczekuje na wyjaœnienia, czy
prawd¹ jest, ¿e córka starosty Kazi-
mierza Sacia wykonywa³a wiele zle-
ceñ dla gmin: Rewal, P³oty, LO
„Chrobry”, Zarz¹du Dróg Powiato-
wych (ul. 3 Maja) i czy w zwi¹zku z
tym nie dosz³o do naruszenia prawa.
Czy prawd¹ jest, ¿e najwiêkszym
beneficjentem Powiatowego Urzê-
du Pracy by³a „Sandra” w Pogorze-
licy? Oœrodek, który w ci¹gu dwóch
lat otrzyma³ 526 tys. z³ (!) i o innych
du¿ych dotacjach z PUP.

Mamy nadziejê, ¿e do wyborów
parlamentarnych poznamy stanowi-
sko Komisji Rewizyjnej Rady Po-
wiatu i ¿e pismo nie bêdzie rozpatry-
wane przez 14-18 miesiêcy, jak to
by³o w minionej kadencji, gdy roz-
patrywano skargê na dzia³anie dy-
rektora Zarz¹du Dróg Powiato-
wych, by w koñcu dojœæ do wniosku,
¿e tam nic z³ego siê nie dzia³o.

Dodamy jeszcze, ¿e bardzo po-
wa¿nym beneficjentem Urzêdu Pra-
cy w Gryficach by³ Oœrodek Wcza-
sowy „Gryf” zarz¹dzany przez
pani¹ Wiolettê £¹ck¹, który 13 lipca
2010 r. z PUP otrzyma³ kwotê
99.491 z³, a wiêc w czasie, gdy Artur
£¹cki by³ radnym Rady Powiatu z
PO i chwilê póŸniej rozpocz¹³ kam-
paniê wyborcz¹ do Sejmiku.

Maria Jakubowska

Przeciwko skierowaniu pisma Julii Pitery do Komisji Rewizyjnej by³... sam
jej przewodnicz¹cy Marek Go³uchowski (PO).

Po przebudowie ul. Niepodle-
g³oœci du¿e samochody dostawcze
nagminnie niszczy³y chodnik na
zakrêcie w ul. Mickiewicza.
£amano s³upki ochronne i drogo-
wskaz.

Zarz¹d Dróg Powiatowych
uzna³, ¿e przed skrêtem na ulicy
Niepodleg³oœci zamontuje wysepki
zwê¿aj¹ce jezdniê, co zabezpieczy
rzeczone s³upki i drogowskaz.

Zwê¿enie jezdni

Dziœ jest tak, ¿e samochody,
¿eby wykonaæ zakrêt, wje¿d¿aj¹ na
chodnik przy ogrodzeniu koœcio³a
pw. WNMP stwarzaj¹c niebezpie-
czeñstwo dla przechodniów i nisz-
cz¹c chodnik. Czy w Zarz¹dzie ktoœ
wreszcie pomyœli i na ul. Górskiej
postawi znak zakazu wjazdu dla ti-
rów i innych tego typu samochodów
a wtedy nie bêd¹ potrzebne ogra-
niczniki zwê¿aj¹ce jezdniê itd.     M

Po wprowadzeniu op³at za par-
kowanie przy pl. Zwyciêstwa, kie-
rowcy znaleŸli sobie inne miejsce –
parkuj¹ na terenie przykoœcielnym.
Istnieje prawdopodobieñstwo, ¿e w
najbli¿szej perspektywie bêd¹ par-
kowaæ w kruchcie koœcio³a. Wiemy,
¿e Stra¿ Miejska w tym miejscu,
codziennie „wlepia” mandaty, ale
te¿ nie mo¿e staæ wy³¹cznie w tym

Parkuj¹ na chodniku,
w drzwiach koœcio³a

rejonie miasta. Gdyby w ZDP posia-
dali farbê do malowania bruku, to
pewnie zaznaczyliby przed³u¿enie
chodnika przy koœciele. Co prawda
jest ci¹g³a linia od chodnika do
chodnika, ale kiedyœ (przed przebu-
dow¹ ulic) dodatkowo bruk by³
malowany. I by³o jasne, ¿e jest to
przejœcie dla pieszych, a nie zachêta
do parkowania.                           M
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Na ostaniej sesji Rady
Powiatu, 15 lipca,
informacjê o stanie
s³u¿by zdrowia w
naszym powiecie
w 2010 roku przedstawi³
wicedyrektor do spraw
lecznictwa w SP ZZOZ
w Gryficach dr Rajmund
Rajewski.

- Us³ugi na bie¿¹cy rok zakon-
traktowane przez NFZ s¹ mniejsze i
Fundusz w tym roku nie wyp³aca
nadlimitów. Nie wyp³aci³ nam jesz-
cze nadlimitów.

W zwi¹zku z tym na pó³rocze sy-
tuacja jest taka, ¿e mamy niewyp³a-
conych oko³o 4 milionów z³otych.
Wynik mamy ujemny. Co siê z tym
wi¹¿e? Praktycznie musimy zaprze-
staæ wykonywania wszystkich pla-
nowych œwiadczeñ, a zmuszeni je-
steœmy ograniczyæ siê tylko do na-
g³ych interwencji. Bêdzie to pewna
niedogodnoœæ, która dotknie
wszystkich tutaj obecnych i nas tutaj
mieszkaj¹cych i tych przyjezdnych.

Rok 2010 min¹³
On by³ w miarê dobry. Rozpo-

czêliœmy mnóstwo inwestycji w
szpitalu, dlatego ¿eby przygotowaæ
szpital do wymogów, jakie niesie ze
sob¹ przyst¹pienie Polski do UE. W
tej chwili szpital jest jednym wiel-
kim placem budowy.

Za wysoki standard
Oddaliœmy SOR, który by³ z pro-

gramu unijnego. Problem z SOR-em
jest taki, ¿e Fundusz nie jest zainte-
resowany tak wysokim standardem i
kontraktuje SOR na poziomie bar-
dzo niskim. W zwi¹zku z tym czêœæ
pomieszczeñ, które zosta³y oddane,
s¹ niewykorzystane, bo nie jesteœmy
w stanie zatrudniæ ludzi.

Bêd¹ utrudnienia
Rozpoczynamy w tej chwili pra-

ce termomodernizacji obiektu, to
te¿ jest program unijny. Rozpoczy-
namy prace przy rozbudowie od-
dzia³u intensywnej terapii i przy
przebudowie l¹dowiska. Wyst¹pi¹
pewnego rodzaju utrudnienia rów-
nie¿ dla odwiedzaj¹cych, bo musi-
my zmniejszyæ iloœæ miejsc parkin-
gowych i przesun¹æ miejsca parkin-
gowe dla pracowników w inne miej-
sca. W miarê sprawnie to przygoto-
wujemy, ale prosimy, by te wszyst-
kie utrudnienia zosta³y przez spo³e-
czeñstwo zrozumiane, bo w tej chwi-
li szpital bêdzie placem budowy.

Informacja o stanie s³u¿by zdrowia w
Przejêty szpital w Resku

Jesteœmy zak³adem (szpital),
który zatrudnia ponad 760 osób, z
tego jest 116 lekarzy, 330 pielêgnia-
rek, 62. techników i innego persone-
lu. Prace porz¹dkowe w szpitalu s¹
wydzielone i to wykonuje firma ze-
wnêtrzna. Na dzisiaj szpital gryfic-
ki ma 450 ³ó¿ek, 16 oddzia³ów, 4 za-
k³ady diagnostyczne, 25 poradni.
Od bie¿¹cego roku przy³¹czyliœmy,
a w³aœciwie rozpoczêliœmy dzia³al-
noœæ na terenie powiatu ³obeskiego.
Objêliœmy opiek¹ mieszkañców po-
wiatu ³obeskiego, otwieraj¹c trzy
oddzia³y w Resku. Oddzia³ chirur-
gii jest to oddzia³ chirurgii plano-
wej, gdzie odbywaj¹ siê tylko zabie-
gi do po³udnia. Jest te¿ oddzia³ cho-
rób wewnêtrznych i zak³ad opie-
kuñczo-leczniczy. NFZ zakontrak-
towa³ dwa miejsca tzw. wentylowa-
ne, czyli pacjentów, którzy s¹ na re-
spiratorach.

Nowy sprzêt
Szpital gryficki wyposa¿yliœmy

w nowy aparat – rezonans magne-
tyczny i Fundusz zawar³ z nami
kontrakt na ten rok. Jest on nawet
doœæ korzystny. W tej chwili d³ugich
kolejek do niego nie ma. Mamy
równie¿ aparat do tomografii kom-
puterowej i zainstalowany zosta³
nowy aparat rentgenowski cyfrowy
i nowy mammograf cyfrowy. W ran-
kingach byliœmy najlepsi, je¿eli
chodzi o aparaty analogowe na tere-
nie województwa zachodniopo-
morskiego. Ten aparat w porozu-
mieniu ze starost¹ Stargardu Szcze-
ciñskiego umieœciliœmy w Stargar-
dzie i tam jest pracownia mammo-
graficzna, która jest nasz¹ pracow-
ni¹.

W ubieg³ym roku udzielono w
poradniach 71 tys. porad, iloœæ ho-
spitalizowanych wynosi³a 25 tys.
Oddzia³ nasz, który jest jednym z
oddzia³ów nielicznych w Polsce –
leczenia ciê¿kich oparzeñ, przyj¹³
844 chorych. Neurochirurgia, która
te¿ jest takim ponadregionalnym
oddzia³em, przyjê³a 372 pacjentów.
Z tego tych porad, które by³y udzie-
lane tutaj u nas w szpitalu to 87
proc., to s¹ nasi mieszkañcy. Pozo-
sta³ych 13 proc., to s¹ chorzy spoza
naszego powiatu. Hospitalizowani
64 proc., to s¹ mieszkañcy naszego
powiatu, 36 proc. - spoza powiatu.
Leczenia ciê¿kich oparzeñ – 9,6
proc., to pacjenci z naszego terenu,
na neurochirurgii – 27 proc.

To proszê nie
przyjmowaæ

Z czego wynika fakt, ¿e szpital
ma du¿e problemy finansowe? NFZ

podstawowe specjalnoœci kontrak-
tuje kapitacyjnie na powiaty, czyli,
jeœli w danym powiecie jest okreœlo-
na liczba mieszkañców, tak kontrak-
tuje. I by³oby wszystko dobrze, gdy-
by nie to, ¿e my, jako szpital mamy
ambicje byæ szpitalem lepszym.
Sam fakt, ¿e jesteœmy szpitalem w
grupie marsza³kowskiej, staramy
siê, aby ten szpital pracowa³ na

wysokim poziomie. W zwi¹zku z
powy¿szym jest takie niepisane pra-
wo – nazwijmy – niepisane, ¿e s¹-
siednie Oddzia³y traktuj¹ nasze
Oddzia³y zarówno Chirurgii, jak i
Oddzia³ Wewnêtrzny jak oddzia³y
wy¿szego stopnia referencyjnego.
Aczkolwiek nie ma takiego zapisu i
jest du¿y napór pacjentów z s¹sied-
nich powiatów: Kamieñ Pomorski,
Nowogard, Goleniów czy te¿ z
£obza, by leczyæ siê tutaj. I tak na-
prawdê prawo jest takie, ¿e my nie
mo¿emy odmówiæ, bo pacjent ma
prawo wyboru miejsca, gdzie siê ma
leczyæ. Niemniej jednak Fundusz
kontraktuj¹c kapitacyjnie, ju¿ nie
przesy³a tej sk³adki, która posz³a do
innego powiatu. W zwi¹zku z czym
u nas wykonany jest nadlimit i my
nie mamy tytu³u do zwrotu tego nad-
limitu, bo mówi¹ nam wprost urzêd-
nicy w NFZ – to proszê nie przyjmo-
waæ.

Natomiast na izbie przyjêæ ta-
kiej odwagi lekarze nie maj¹, by
powiedzieæ – proszê jechaæ do Ka-
mienia czy Nowogardu. Jest dyle-
mat. Jest ból serca i przekroczenie
limitu.

Zmiana przed sezonem
Mamy jeszcze inny problem. Od

1 lipca p³atnik, czyli NFZ, zmieni³
system finansowania porad w po-
radniach specjalistycznych, czyli w
ambulatoryjnej opiece specjali-
stycznej. Polega to na tym, ¿e w oce-
nie Funduszu mo¿na bêdzie przesu-
n¹æ czêœæ us³ug œwiadczonych w

Oddzia³ach do lecz-
nictwa ambulatoryj-
nego, czyli jakby zra-
cjonalizowaæ koszty -
z tym ¿e jest jeden
ból. Ten pomys³, czy
te¿ plan zosta³ wdro-
¿ony 1 lipca, czyli
wtedy, kiedy jest naj-
wiêkszy okres prze-
mieszczania siê lud-
noœci. Gdzie najwiê-
cej ludzi jest na urlo-
pach i do nas przy-
je¿d¿a ogromna iloœæ
goœci (oko³o 80 tys. -
przyp. red.). Zosta³
on wprowadzony bez
przygotowania, po
prostu 14 czerwca
ukaza³o siê zarz¹dze-
nie i szkolenie dla
personelu szpitala
zrobiono 29 czerwca
i 4 lipca powiedziano,
¿e mamy siê stosowaæ
do rozporz¹dzenia
pana prezesa i na tym
skoñczono. Teraz
ka¿da procedura po-

winna byæ zakwalifikowana, w
zwi¹zku z tym okres udzielania po-
rady przez lekarza i potem kodowa-
nia tego i zamkniêcia wyd³u¿a siê,
dlatego ¿e trzeba szukaæ poszcze-
gólnych procedur na listach, wpro-
wadzaæ to, jest trochê nerwowa sy-
tuacja, personel jest na granicy – ¿e
tak powiem – desperacji: lekarski,
pielêgniarski i rejestratorek. I zno-
wu mo¿e siê okazaæ, ¿e bêdzie tro-
chê zgrzytów, nie mówiê, ¿e jest to
usprawiedliwienie dla nas, ale pro-
szê o zrozumienie, ¿e takie trudno-
œci mog¹ wyst¹piæ. Mam nadziejê,
¿e my siê z nimi uporamy doœæ szyb-
ko. Takim drobnym naszym sukce-
sem by³o to, ¿e w rankingu „Rzecz-
pospolitej” w ubieg³ym roku zajêli-
œmy 8 miejsce w kraju, z czego bar-
dzo siê cieszymy. Nasz s¹siad, czyli
Ko³obrzeg jest du¿o lepszy, ale
wspó³praca miêdzy naszymi szpita-
lami uk³ada siê doœæ dobrze. Mówiê
naszymi – czyli marsza³kowskimi.

Najwa¿niejszy problem, który
chcia³em przedstawiæ, to taki, ¿e
jeœli w naszym szpitalu s¹  jakieœ
problemy, to one wynikaj¹ równie¿
z troski za³ogi, ¿eby ten bud¿et by³
wykonany nale¿ycie, ¿eby nie robiæ,
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nie tworzyæ nadlimitów, czyli
zwiêkszonych wydatków. Ale z dru-
giej strony te¿ nie potrafimy tych li-
mitów ograniczyæ. Jeszcze jeden
taki szczegó³ – mamy Oddzia³ Ciê¿-
kich Oparzeñ, który na dzisiaj ma
blisko 2 miliony nadlimitów. Wyni-
ka to z tego, ¿e od nowego roku
wprowadzono zasadê, ¿e oparzeni
pacjenci powy¿ej okreœlonego pro-
centu powierzchni nie mog¹ byæ le-
czeni w oddzia³ach chirurgicznych
w Polsce.  Oni musz¹ byæ leczeni i
przekazani do oddzia³ów specjali-
stycznych, których w kraju jest piêæ.
Ci pacjenci w wiêkszej iloœci przy-
je¿d¿aj¹ tutaj. Natomiast Fundusz
jeszcze nie wykona³ manewru prze-
kazania œrodków, nie zadysponowa³
œrodków do oddzia³ów chirurgicz-
nych terenowych, nie przekaza³ ich
do oddzia³ów oparzeniowych. Dla-
tego w tym roku jest taka sytuacja,
¿e my musimy prowadziæ terapie, a
sytuacja ekonomiczna jest taka, jak
przedstawi³em. Mam nadziejê, ¿e
Fundusz, po zebraniu stosownych
informacji wyrówna to i sytuacja
powinna ulec zdecydowanej popra-
wie. Z jednej strony staramy siê
utrzymaæ szpital na poziomie wyso-
kim, z drugiej strony borykamy siê z
kadr¹, szczególnie lekarsk¹. Dlate-
go, ¿e ju¿ nie jesteœmy konkurencyj-
ni wobec s¹siednich szpitali, jeœli
chodzi o p³ace dla lekarzy. A rozmo-
wa jest krótka, jeœli nie damy okre-
œlonej kwoty lekarzom, to oni nam
dziêkuj¹ za pracê. I tak te¿ siê sta³o,
¿e z pocz¹tkiem tego roku odesz³o
nam czterech kolegów z Oddzia³u
Wewnêtrznego. Czynimy starania,
by lekarzy do nas „przyci¹gn¹æ”, ale
rozmowa ju¿ na wejœciu zaczyna siê
od kasy. Jeœli ta kasa jest niezadowa-
laj¹ca, to nikt nie chce przyjœæ do
pracy. Takie mamy k³opoty, trudno-
œci. Ale podejrzewam, ¿e takie trud-
noœci ma wiele szpitali w Polsce.

Szpital w sieci
 Plany mamy ogromne. Chcieli-

byœmy, by nasz szpital liczy³ siê w
regionie, byœmy byli na bardzo wy-
sokim poziomie. Mamy projekt, by
przy³¹czyæ nasz szpital do akade-
mickiej sieci komputerowej, co po-
zwoli³oby nam korzystaæ w du¿ym
stopniu z pomocy oœrodków ze-
wnêtrznych w konsultacjach, w
przesy³aniu obrazów, szczególnie
tomografii, rezonansu czy obrazów
operacyjnych.

Chcemy rozbudowaæ archiwum
elektroniczne, poniewa¿ w tej chwi-
li dokumentacja w szpitalu jest opar-
ta g³ównie na programie cyfrowym
elektronicznym ESKULAP,  jednak
musimy jeszcze dodatkowo prowa-
dziæ dokumentacjê na papierze.

Jesteœmy w programie Teleme-
dycyna „Pomerania” ³¹cznie z s¹-
siadami z Niemiec i wdra¿amy po-
szczególne czêœci tego programu.
W planach na najbli¿szy czas mamy
jeszcze rozbudowê szpitala o blok
operacyjny zintegrowany, który
spe³nia³by wymogi akcesyjne do
Unii, rozbudowê laboratorium mi-
krobiologicznego, rozbudowê od-
dzia³u chirurgii ogólnej, chirurgii
urazowo-ortopedycznej, oddzia³u
chorób wewnêtrznych, oddzia³u re-
habilitacji i poradni specjalistycz-
nych. To by³oby tyle na temat infor-
macji o stanie s³u¿by zdrowia w
szpitalu gryfickim – powiedzia³
wicedyrektor Rajmund Rajewski.

Radni pytaj¹
- Z informacji wynika, i¿ kwota

nadlimitu jest niewyp³acana, a to
jest strategicznie wa¿ne dla tego
szpitala. Przy takim za³o¿eniu fi-
nansowym jakie pan dyrektor
przedstawi³, to rozumiem, ¿e prefe-
rowane s¹ szpitale gorszej jakoœci.
Pacjenci z regu³y wybieraj¹ szpitale
lepsze, ale szpitale o niskim pozio-
mie maj¹ rachunek finansowy lep-
szy. W tej chwili te za³o¿enia tej
polityki s³u¿by zdrowia s¹ chyba
niew³aœciwe. Jeœli nie preferuje siê
szpitali o wysokim poziomie, jak
np. szpital gryficki, to w tym mo-
mencie jest za³o¿enie chyba total-
nym nieporozumieniem. Szpital,
który jest szpitalem beznadziej-
nym, mieœci siê w przeliczniku licz-
by mieszkañców i wiadomo, ¿e
mieszkañcy uciekaj¹ do innych
szpitali, do innych rejonów, a za nimi
nie id¹ pieni¹dze i dysproporcje na-
rastaj¹ w niew³aœciwym finansowa-
niu. Jaka jest pewnoœæ, ¿e te nadlimi-
ty zostan¹ wyp³acone? Bo jeœli nie
zostan¹ wyp³acone, to zagro¿enie
dla naszego szpitala jest realne, a
szpital beznadziejny bêdzie mia³ sy-
tuacjê bardzo dobr¹.

Pytanie drugie - jaki jest status
naszego szpitala i jaka jest perspek-
tywa naszego szpitala. Wiadomo, ¿e
teraz s¹ ró¿ne przymiarki i mówi siê,
¿e powstanie spó³ka prawa handlo-
wego – pyta³ radny Leszek Stu³a.

- Myœlê, ¿e to tak nie wygl¹da. -
- wicedyrektor od razu odpowiada³
na pytania. - S³abe szpitale, jakby
same wyeliminuj¹ siê z gry. I myœlê,
¿e tutaj jest problem, ¿e  jeœli nie bê-
dzie œwiadczyæ siê us³ug – ¿e tak
brzydko powiem – na okreœlonym
poziomie, to tam nie pójd¹ pacjen-
ci. To jest kwestia czasu. •le by by³o
w tym kraju, gdyby tak w³adza po-
wiedzia³a, ¿e od dzisiaj jest tak czy
inaczej. Dlatego, ¿e jesteœmy takim
spo³eczeñstwem, ¿e po prostu trud-
no nam by by³o przyj¹æ, ¿e ktoœ tam

z góry mówi nam, ¿e zamykamy
szpital np. w Kamieniu, w Resku itd.
Do tego te¿ musz¹ dojrzeæ miesz-
kañcy. Myœl¹, ¿e na przyk³adzie
powiatu ³obeskiego, gdzie rozma-
wiam z wieloma ludŸmi, to zdajê
sobie sprawê, ¿e jeœli w mieœcie jest
stawka kapitacyjna na to utrzymanie
na wysokim poziomie referencyj-
nym oddzia³u, jest niemo¿liwe. Dla-
tego, ¿e jesteœmy w kraju o okreœlo-
nym dochodzie narodowym i nie
mo¿emy równaæ siê z tym, co kraje
wysokorozwiniête mog¹ ³o¿yæ na
s³u¿bê zdrowia.

Wiemy, jak mo¿e byæ, choæby
przyk³adem takim, ¿e czêsto nasi
obywatele, którzy s¹ w pracy w Ir-
landii, Anglii itp. tam pracuj¹, ale
przyje¿d¿aj¹ leczyæ siê w kraju. I
mówi¹, ¿e mimo i¿ tam wszystko
jest eleganckie i du¿o zarabiaj¹, to
jednak tam trafiaj¹ w kolejki i inne
ró¿ne przeszkody. Jeœli chodzi o
drugi problem, to my jesteœmy w
gestii Marsza³ka i Zarz¹du Woje-
wództwa. Na dziœ jesteœmy zak³a-
dem leczniczym i nie ma dla nas
wi¹¿¹cych informacji, ¿e jesteœmy
przekszta³cani itp. To jest rola Za-
rz¹du Województwa i Marsza³ka i
jeœli to bêdzie, to informacjê o tym
szybko pañstwu przeka¿emy – od-
powiedzia³ dr Rajmund Rajewski.

- Dlaczego zosta³a wyprowa-
dzona stomatologia z przychodni
rejonowej? Dlaczego przeniesiono
protezowniê do kot³owni, gdzie
starsi i schorowani musz¹ z uszko-
dzon¹ protez¹ pokonywaæ po scho-
dach tor przeszkód? Szpital jest tak
nowoczesny i tyle jest pomieszczeñ
i ¿eby nie utrzymaæ tego w tym
obiekcie, jest to dla mnie i spo³e-
czeñstwa niezrozumia³e – zapyta³
radny Leszek Cieciórski.

- Po pierwsze, dzia³alnoœæ sto-
matologiczna nie jest statutow¹
dzia³alnoœci¹. My tego w statucie

nie mamy. Jest to jednostka ze-
wnêtrzna. Po drugie – poniewa¿
przyst¹piliœmy do programów unij-
nych, by³ wymóg okreœlony, ¿e iloœæ
wynajmowanych pomieszczeñ by³a
okreœlona procentowo. I pomiesz-
czenia,które wynajmowa³a prote-
zownia i stomatologia by³y wiêksze,
ni¿ wymogi Unii. Po trzecie, wystê-
powaliœmy do stomatologów z pro-
pozycj¹, ¿e wyst¹pimy do NFZ o
przejêcie tego kontraktu, natomiast
kontrakt, jakby cesj¹ przeka¿emy.
Takiej wspó³pracy stomatolodzy
nie wykazali, s¹dzili, ¿e my ich
oszukamy. A my po prostu chcieli-
œmy wyjœæ naprzeciw stomatologii,
by powsta³a i cesj¹ przekazaæ ca³oœæ
tego kontraktu stomatologicznego.
Nie by³o na to zgody ani nawet odze-
wu. W zwi¹zku z tym musieliœmy
rozpocz¹æ dzia³ania tego typu, ¿e
wyprowadziliœmy protezowniê, pro-
ponuj¹c okreœlone pomieszczenie.

Poniewa¿ to jest instytucja, któ-
ra dzia³a samodzielnie, warunki
przyjê³a. To nie jest nasza jednost-
ka. Zaproponowaliœmy warunki,
przyjêto je. Prowadz¹cy protezow-
niê uznali, ¿e pomieszczenia w ko-
t³owni w niczym nie bêd¹ przeszka-
dza³y im i ich pacjentom. Ma pan
racjê, nie jest to najw³aœciwsze roz-
wi¹zanie, ale koszula bli¿sza cia³u.
My musimy wykonywaæ to, co jest
naszym zadaniem statutowym. Z
naszej strony nie by³o z³ej woli, ale
myœmy nie kryli, mówiliœmy o co w
tym wszystkim chodzi. Stomatolo-
gia, z tego co wiem, jest teraz w
centrum miasta. Czy to gorzej, czy
to lepiej? Nie mnie to oceniaæ.

W ka¿dym razie z naszej strony
nie by³o z³ej woli ani jakiegoœ oso-
bistego zaanga¿owania kogokol-
wiek z Zarz¹du szpitala. Nie by³o
takich dzia³añ.

I na tym zakoñczono dyskusjê na
temat s³u¿by zdrowia.               MJ

powiecie gryfickim w 2010 roku

Serdeczne podziêkowania rodzinie, przyjacio³om,
kole¿ankom i kolegom z pracy, s¹siadom, znajo-
mym oraz wszystkim, którzy w tak bolesnych dla
nas chwilach dzielili z nami smutek i ¿al, okazali
wiele serca i ¿yczliwoœci, za wieñce i kwiaty oraz
udzia³ we Mszy œw. i ceremonii pogrzebowej

naszego
ukochanego mê¿a i ojca

œp. Stanis³awa KaŸmierskiego
sk³adaj¹ pogr¹¿eni w bezgranicznym smutku

¿ona i syn.
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W Trzebiatowie po
zmianie burmistrza
okaza³o siê, ¿e
zad³u¿enie gminy siêga
niemal granicznych
60 proc.
O sytuacji w gminie i jej
bud¿ecie rozmawiamy
z burmistrzem
Zdzis³awem
Matusewiczem.

Gazeta Gryficka - Jest wiele roz-
poczêtych inwestycji, na które za-
pewne zabezpieczone s¹ pieni¹dze
w bud¿ecie. Jakiego typu s¹ to inwe-
stycje, czy rzeczywiœcie prioryteto-
we i wspomagaj¹ce rozwój gminy?

Burmistrz Zdzis³aw Matuse-
wicz: - S¹ to przede wszystkim in-
westycje skierowane w najs³abszy
punkt nie tylko na terenie naszej
gminy, ale i kraju – w drogi i tych
inwestycji nigdy doœæ. Wydawaæ by
siê mog³o, ¿e problem powinien
spoczywaæ po stronie rz¹dowej, by
kreowa³ kolejne projekty, kolejne
mo¿liwoœci finansowania w zasad-
niczej czêœci remontów dróg na
wszystkich poziomach. Samorz¹dy,
oczywiœcie na zasadzie subsydiar-
noœci, jak to siê dzieje w projektach
europejskich, powinny partycypo-
waæ, natomiast nie na poziomie po-
wiedzmy 50 czy 40 procent, ale 75 -
88 procent, bo s¹ to du¿e inwestycje.

- Obserwuj¹c kolejne decyzje
rz¹du, nasuwaj¹ siê w¹tpliwoœci,
aby tak¹ strategiê przyj¹³.

- Rzeczywiœcie. Samorz¹dnoœæ
nie jest priorytetem gabinetu Donal-
da Tuska, co jest tym bardziej dziw-
ne, bowiem w ramach poprzedniej
kampanii wyborczej do gabinetu i
na prezydenta bardzo mocno akcen-
towano ró¿nice pomiêdzy PO a PiS,
jako w³aœnie pomiêdzy Polsk¹ zo-
rientowan¹ na demokracjê, w tym
spo³ecznoœæ lokaln¹ i samorz¹d, a z
pañstwem pomyœlanym jako silne,
centralnie zorganizowane w struk-
tury przede wszystkim rz¹dowe.
Brak tu logiki.

- Jest ten rz¹d, jest taki porz¹dek
prawny i w tych ramach nale¿y pra-
cowaæ i poruszaæ siê. Mo¿liwoœci
pozyskania œrodków zewnêtrznych
s¹ niewielkie, zadañ zwi¹zanych z
drogami – bardzo du¿o. Jednym z
takich zadañ jest droga z W³odarki
nad morze, która w znaczny sposób
przyczyni³aby siê do rozwoju spo-
³ecznoœci lokalnej. Tutaj by³y mo¿-

Rozmowa z burmistrzem Trzebiatowa Zdzis³awem Matusewiczem

Wczeœniej jakby nie by³o gospodarza
liwoœci pozyskania œrodków woje-
wódzkich. Jak sytuacja wygl¹da ze
strony bud¿etu gminy?

- Podobnie jak ja walczê o drogê
do Bieczyna. Przede wszystkim
proporcje finansowania, jakie nam
zaproponowano, by³y odwrócone.
Musielibyœmy pokryæ 75 procent
wartoœci drogi, a udzia³ ze strony
wy¿szych szczebli ogranicza³ siê do
niewielkiego procentu. Czyli od-
wrócono ca³¹ logikê finansowania
drogi we W³odarce i to by³o kom-
pletnie nie do przyjêcia, bo to s¹
potê¿ne wydatki. Nie staæ nas na
wybudowanie jednej drogi w jednej
wsi, aktywizuj¹c¹ tak¹ wieœ. W po-
dobnej sytuacji jest wieœ Roby, te¿
kilka kilometrów z prostym, cho-
cia¿ tylko czêœciowo istniej¹cym
po³¹czeniem nad morze. Tutaj jest
kwestia wypracowania pewnej stra-
tegii rozwoju gminy, której po-
przednicy nie raczyli wypracowaæ.
Wrêcz przeciwnie, dzia³aj¹c bardzo
chaotycznie, zaproponowali usytu-
owanie wokó³ wsi, które mog¹ staæ
siê atrakcj¹ turystyczn¹ - farm wia-
trakowych.

- Nie ukrywam, i¿ by³o to dla
mnie ogromnym zaskoczeniem, ¿e
stoj¹ tam wiatraki. Jak wobec tego
wygl¹da szansa na wybudowanie
œcie¿ek rowerowych? Te miejscowo-
œci nie potrzebuj¹ asfaltowych dróg.

- Te wszystkie miejscowoœci,
wszystkie wsie, potrzebuj¹ przy-
zwoitej drogi, potrzebuj¹ chodnika,
przystanków, œwietlic, wyposa¿enia
œwietlic...

- O ilu wioskach mówimy?
- O wszystkich prawie wioskach

na terenie naszej gminy. Ca³y ten
komplet, o którym wspomnia³em,
przys³uguje dzisiaj jednej wsi. Pro-
szê nie dziwiæ siê, ¿e oczekiwania i
potrzeby s¹ bardzo du¿e. Wspo-
mnia³a pani o zad³u¿eniu, które ob-
ci¹¿a bud¿et, a które siêga, przypo-
mnê, do roku 2025, w tym m.in.
sp³ata budowy hali.

- W³aœnie. Dlaczego hala jest tak
niebotycznie droga?

- Poniewa¿ postawiono j¹ w spo-
sób nieprzemyœlany na podmok³ych
terenach. By³o z³e projektowanie.
W trakcie realizacji tej inwestycji
okazywa³o siê, ¿e trzeba dok³adaæ.
Efekt jest taki, ¿e dzisiaj ta hala i jej
utrzymanie kosztuje tyle, co trzy
hale na normalnym terenie. Koszt
budowy hali wraz z odsetkami, ze
wszystkim, wynosi blisko 30 milio-
nów z³.

- Czyli jest to najdro¿sza hala w
Polsce?

- Jedna z dro¿szych. Roczne
obci¹¿enie bud¿etu tylko za halê
wynosi 2 miliony z³otych. W sensie
hali, jako dobra spo³ecznego, na
u¿ytek spo³ecznoœci tej gminy by³a
rzecz¹ konieczn¹, ale nie na takich
warunkach. Nie w tym miejscu. To
by³o, ju¿ mówi¹c bardzo ³agodnie,
bardzo nieprzemyœlane.

- Kolejna taka nieprzemyœlana
inwestycja?

- Takich inwestycji jest sporo.
Zastanawia na przyk³ad budowa na-
szej obwodnicy, w koncepcji: zbu-
dujmy pocz¹tek i koniec i zobaczy-
my, co siê bêdzie dzia³o ze œrodkiem
w przysz³oœci.

- S³ysza³am ju¿ dowcipy na te-
mat obwodnicy.

- Bo to te¿ wygl¹da przezabaw-
nie. Ta obwodnica powstanie w nie-
wielkim fragmencie przy wjeŸdzie
do Trzebiatowa, a na odcinku naj-
wa¿niejszym, ³¹cz¹cym wjazd z
mo¿liwoœci¹ przejazdu chocia¿by
do Mrze¿yna nad morze nie ma ¿ad-
nych planów. Prowadzone by³y na-
wet do tej pory prace projektowe, ile
to mo¿e kosztowaæ, kiedy to bêdzie
zrobione itd. Trzebiatów, podobnie
jak Mrze¿yno, jest po³o¿ony na
trudnym terenie – torfowym. Po do-
œwiadczeniach zwi¹zanych z po³o-
¿eniem pierwszej i trzeciej czêœci
naszej obwodnicy wiem, ¿e druga
czêœæ bêdzie kosztowa³a relatywnie
najwiêcej. Bêdzie to wiêc najpo-
wa¿niejszy problem. Inwestorem

jest Wojewódzki Zarz¹d Dróg.
- Teoretycznie nie powinno to

wiêc obci¹¿aæ bud¿etu gminy.
- Jak¿e nie? W ka¿dej takiej in-

westycji mamy swój udzia³ odno-
œnie oœwietlenia, kanalizacji. Ta
pomoc wygl¹da³a bardzo ciekawie,
bo w projekcie by³o zaplanowanych
milion z³otych, co przekazujemy
bez mrugniêcia okiem, ale panowie
z ZDW, Urzêdu Marsza³kowskiego
pojawili siê zaraz na pocz¹tku ka-
dencji z oczekiwaniem 2,5 miliona
z³ – ni st¹d, ni zow¹d 150 proc.
wzrostu. Jak na bud¿et gminy s¹ to
dosyæ kosmiczne oczekiwania.

– Czy te oczekiwania mia³y
pokrycie we wczeœniejszych dekla-
racjach?

- Nie. Natomiast dowiadujemy
siê przy ka¿dej kolejnej inwestycji i
to s¹ te¿ te powa¿ne mankamenty, ¿e
po pierwsze, te inwestycje koñcz¹
siê nie tam, gdzie mia³y dochodziæ
pierwotnie, np. droga DŸwirzyno -
Mrze¿yno dochodzi tylko do Rogo-
wa, a droga Mrze¿yno - Trzebiatów
dochodzi tylko do Trzebusza, a na
potem trzeba sobie oczywiœcie znaj-
dowaæ œrodki. Druga rzecz, przy
ka¿dej inwestycji, w trakcie realiza-
cji okazuje siê, ¿e trzeba dok³adaæ
pieni¹dze, bo projekty nie przewi-
dywa³y pewnych rozwi¹zañ albo w
trakcie budowy wychodzi³y kolejne
roboty, tak jak na przyk³ad zniszcze-
nie czêœci poniemieckiej kanaliza-
cji w Rogowie. W zwi¹zku z czym
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okaza³o siê, ¿e trzeba finansowaæ
budowê kanalizacji na tym odcinku.
Jest du¿o absurdów, nieporozu-
mieñ, du¿o niegospodarnoœci. Do-
piero ten samorz¹d w zmienionej
wersji zaczyna porz¹dkowaæ te rze-
czy, po gospodarsku. Wczeœniej ta
sytuacja wygl¹da³a tak, jakby by³a
robiona bez gospodarza. Na terenie
Trzebiatowa realizowany jest du¿y
projekt dotycz¹cy kanalizacji, któ-
ry dobiega ju¿ koñca. Jest to kom-
pleksowe rozwi¹zanie problemu
kanalizacji. Obecnie zmagamy siê z
jednym z ostatnich etapów. Dlacze-
go zmagamy siê? O kompostowniê.
Poniewa¿ te¿ zosta³a Ÿle zaprojek-
towana z uwzglêdnieniem gruntu i
rodzi siê pytanie, czy proponowane
przez nas zmiany nie obci¹¿¹ nasze-
go bud¿etu, bo przecie¿ nie wszyst-
kie œrodki finansowe mog¹ byæ roz-
liczane w ramach projektów. W ta-
kiej sytuacji mamy takie mo¿liwo-
œci: dokoñczenia bez sensu inwesty-
cji, wnioskowania o zmianê umowy
zakresu robót, albo znaleŸæ z nasze-
go bud¿etu jakieœ 300-400 tys. z³.

- Ale jeœli jest to b³¹d projektan-
ta, to czy projektant nie powinien
ponosiæ odpowiedzialnoœci?

- To jest systemowy b³¹d. Anali-
zowa³em tê sytuacjê dog³êbnie, po-
szukuj¹c przyczyny, dlaczego w
ka¿dym projekcie jest jakiœ b³¹d.
Okazuje siê, ¿e trzeba go rozsze-
rzaæ, dop³acaæ itd. Otó¿ nasze prze-
targi opieraj¹ siê tylko na jednym
kryterium – najni¿szej ceny. Efekt
jest taki, ¿e wszyscy wykonawcy,
przygotowuj¹ tak oferty, by by³y jak
najni¿sze, aby za³apaæ siê. Bez rze-
telnego obliczenia ca³oœci wydat-
ków i zak³adaj¹c, ¿e jakoœ to bêdzie.
Potem, w trakcie robót, gdy maj¹ ju¿
wygrany przetarg, zabiegaj¹ o pew-
ne zmiany w ramach dopuszczal-
nych procedur, aby uzupe³niæ to.
Traktuj¹ niepowa¿nie ca³¹ inwesty-
cjê. Zmian¹ po¿¹dan¹ by³oby, aby to
jedyne dotychczas kryterium zmie-
niæ na jakieœ inne, np. d³ugoœæ termi-
nu udzielonej potem gwarancji. Ten
b³¹d systemowy nie dotyczy jedynie
naszej gminy. Proszê zwróciæ uwa-
gê, sprawa zwi¹zana z budow¹ auto-
strad i ze s³ynnymi Chiñczykami,
dok³adnie ten sam b³¹d. To odzwier-
ciedla sytuacjê tylko tak¹, ¿e nie
jesteœmy jeszcze rozwiniêtym kra-
jem demokracji rynkowej.

- Ale przecie¿ w specyfikacji
istotnych warunków zamówienia
mo¿na zawrzeæ klauzulê, ¿e nie ma
mo¿liwoœci aneksowania umowy z
wyj¹tkiem sytuacji nieprzewidzia-
nych, typu: stara kanalizacja nigdzie
niezinwentaryzowana, podziemne
budowle itp. Nie ma póŸniej mo¿li-
woœci aneksowania umowy. Projek-
ty powinny zawieraæ szczegó³owe i
kompleksowe rozwi¹zania, a za ich
brak odpowiada projektant i jego
nale¿y poci¹gn¹æ do odpowiedzial-

noœci. Kosztorysy budowlane w
pewnej mierze daj¹ obraz kosztów
inwestycji. Jeœli cena zaproponowa-
na przez firmê jest podejrzanie ni-
ska, jest komisja przetargowa, która
powinna dok³adnie przeœwietliæ
ofertê pod k¹tem zgodnoœci ze spe-
cyfikacj¹ istotnych warunków za-
mówienia i wychwyciæ, które ele-
menty zosta³y pominiête, Ÿle skal-
kulowane, albo ujêto inne materia-
³y. Inna rzecz, ¿e skoro dochodzi³o
i dochodzi do takich sytuacji, wska-
zuje to na s³aboœæ nie tylko magi-
stratu, ale i Rady Miejskiej. Czy
radni nie wiedzieli, gdzie umiejsca-
wiane by³y inwestycje? Nie nego-
wali lokalizacji? To Rada Miejska
jest organem uchwa³odawczym i to
ona dysponuje bud¿etem. Gdzie
Komisja Rewizyjna? Oczywiœcie to
pytania retoryczne. To, co s³yszê,
jest dla mnie szokuj¹ce, z tego
wzglêdu, ¿e znam rady i samorz¹dy,
które bardzo ciê¿ko pracuj¹ i anali-
zuj¹ projekty z ka¿dej strony, nim
rozpocznie siê budowa, podobnie z
wyznaczeniem terenu.

- To dowód na to, ¿e taki samo-
rz¹d dzia³a na innym, wy¿szym pu-
³apie, bo kompetencje, czy wnikli-
we rozwi¹zywanie problemów nie
s¹ przynale¿ne wszystkim gminom
na terenie powiatu gryfickiego.

- Obserwujê to, co dzieje siê na
terenie powiatu gryfickiego i jestem
przera¿ona.

- Ja tym bardziej, bo muszê sobie
radziæ, jako osoba, która jest uto¿-
samiana przez spo³ecznoœæ lokaln¹
z w³adz¹, z jakimiœ mo¿liwoœciami,
a okazuje siê, ¿e te absurdy, plus
liczna sieæ powi¹zañ partyjnych i
uk³adów lokalnych utrudnia realiza-
cjê rzeczywistych interesów spo-
³ecznych. Jeœli s¹ w³adze zoriento-
wane na spo³ecznoœæ lokaln¹, jeœli
s¹ media oddaj¹ce faktyczny stan
rzeczy, wówczas mieszkañcy orien-
tuj¹ siê w sytuacji i zaczynaj¹
uczestniczyæ w demokracji, w tym
w demokracji lokalnej, w rozwi¹zy-
waniu swoich problemów, a tak¿e
dostrzegaj¹ pañstwo oraz ca³¹ sferê
publiczn¹ jako swoj¹. Natomiast
je¿eli tak nie ma, obywatele odsu-
waj¹ siê, pojawia siê klasyczny po-
dzia³ na my i oni, a w³odarze dbaj¹
o inne interesy, ni¿ o interesy spo-
³eczne. To jest obraz Polski prowin-
cjonalnej, poza nielicznymi wyj¹t-
kami, tak jak pani wspomnia³a. Sta-
ramy siê budziæ obywatelsko i pu-
blicznie tê nasz¹ gminê. Nawet przy
brakach materialnych mo¿na du¿o
spraw publicznych zrealizowaæ po-
przez zaanga¿owanie i obudzenie
aktywnoœci oddolnej i to realizuje-
my przy tym skandalicznym bud¿e-
cie zaproponowanym przez po-
przednika.

- Dziêkujê za rozmowê.
Magdalena Mucha

Prezydent Bronis³aw Komo-
rowski podpisa³ w ubieg³y pi¹tek
nowelizacjê ustawy o utrzymaniu
czystoœci i porz¹dku w gminach,
tzw. ustawê œmieciow¹. Przewi-
duje ona przejêcie przez gminy
gospodarowania odpadami.

Ustawa pozwala, by to same sa-
morz¹dy tworzy³y nowoczesny i
spójny system zagospodarowania
odpadów. Do tej pory w³aœciciele
nieruchomoœci sami podpisywali z
firmami umowy na odbieranie odpa-
dów z posesji.

- Zgodnie z ustaw¹, Gmina Trze-
biatów w przetargu wybierze firmy,
które bêd¹ odbieraæ odpady, a w³a-
œciciele nieruchomoœci uiszcz¹ w
gminie op³atê za gospodarowanie
odpadami. Uwzglêdnia ona koszty
odbioru, transportu, zbierania, od-
zysku i recyklingu odpadów. Jaka
bêdzie wysokoœæ stawki w naszej
Gminie, na razie trudno powiedzieæ
- t³umaczy burmistrz Trzebiatowa
Zdzis³aw Matusewicz.

Gminy stworz¹ te¿ regiony go-
spodarki odpadami komunalnymi i
bêd¹ zobowi¹zane do budowy i
utrzymania instalacji recyklingu i
utylizacji.

Nowe zasady gospodarki
odpadami

Senat wprowadzi³ do noweliza-
cji poprawkê, która zak³ada, ¿e
op³ata za gospodarowanie odpada-
mi komunalnymi mo¿e byæ oblicza-
na tak¿e na podstawie iloœci zu¿ytej
wody w danej nieruchomoœci i po-
wierzchni lokalu; mo¿liwe jest tak-
¿e, by rada gminy uchwali³a jedn¹
stawkê op³aty od gospodarstwa do-
mowego. Sejm to rozwi¹zanie po-
par³.

O skierowanie ustawy do Try-
buna³u Konstytucyjnego apelowali
do prezydenta Pracodawcy RP, ar-
gumentuj¹c m.in., ¿e jej rozwi¹za-
nia nie maj¹ poparcia spo³ecznego.
Organizacja powo³ywa³a siê na zle-
cony przez siebie sonda¿, z którego
wynika³o, ¿e 75 proc. badanych
preferuje obecny system op³at za
œmieci, a dwie trzecie badanych
wola³oby samodzielnie decydowaæ
o wyborze firmy zajmuj¹cej siê wy-
wozem œmieci. Pracodawcy RP
wskazywali te¿ na brak okreœlenia
maksymalnej stawki op³aty œmie-
ciowej.

Wiêkszoœæ przepisów wejdzie w
¿ycie po 12 miesi¹cach od dnia
og³oszenia ustawy.

£ukasz Trawiñski,
UM Trzebiatów

(TRZEBIATÓW) Federacja
Zielonych „Gaja” wraz z Gmin¹
Trzebiatów przyst¹pi³a do projek-
tu Regionalnego Programu Ope-
racyjnego „Promowanie bioró¿-
norodnoœci i ochrona przyrody”.

Projekt polegaæ bêdzie na w³¹-
czeniu siê do wspó³pracy maj¹cej na
celu zdobycie œrodków na inwenta-
ryzacjê i prace konserwatorskie alei
przydro¿nych wpisanych do reje-
stru zabytków b¹dŸ zakwalifikowa-
nych przez Wojewódzkiego Kon-
serwatora Zabytków do wpisania do
rejestru.

W gminie Trzebiatów znajduje
siê 8 alei, które zostan¹ objête pro-
jektem. Inwentaryzacja zacznie siê
na alei we Wlewie oraz przy ulicy
Parkowej w Trzebiatowie.

Gmina wspó³dzia³a z Federacj¹ Zielonych

Chc¹ zdobyæ œrodki
na ratowanie alei
przydro¿nych

- Na pewno nie uda nam siê ob-
j¹æ czynn¹ opiek¹ konserwatorsk¹
wszystkich alei w województwie i
gminie. W pierwszej kolejnoœci pra-
cami konserwatorskimi otoczone
zostan¹ aleje najcenniejsze przy-
rodniczo oraz wymagaj¹ce najpil-
niejszej interwencji - powiedzia³a
Joanna Bu³awa z Federacji Zielo-
nych.

Jedyne zobowi¹zanie Gminy
Trzebiatów, jakie jest niezbêdne, to
zobowi¹zanie do utrzymania efek-
tów projektu przez kolejnych 5 lat
od zakoñczenia projektu. W prakty-
ce nie powinno siê to wi¹zaæ z ¿ad-
nym innym kosztem, ni¿ ponoszone
dotychczas koszty w zakresie utrzy-
mania zieleni przydro¿nej przez
Zarz¹d Dróg Gminnych i Gospodar-
ki Komunalnej w Trzebiatowie. (r)

Wejd¹ nowe przepisy „œmieciowe”
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Sprzedam 1,9 hektara ziemi w oko-
licy Runowa Pom. Tel. 723 006 757

Powiat ³obeski

ROLNICTWO

Sprzedam samochód VOLSWA-
GEN T4. Samochód po remoncie.
Silnik w bardzo dobrym stanie -die-
sel. Automatyczna skrzynia biegów
niesprawna. Rok prod. 1993. Dop.
³adownoœæ 965 kg, hak.
Tel. kontaktowy 507735056.

MOTORYZACJA

Matematyka - poprawki. Tel. 516
166 301

Korepetycje tanio! Niemiecki, an-
gielski, chemia, biologia, matema-
tyka. Tel. 504113084.

Powiat ³obeski

NAUKA
Ju¿ drugi sezon na
„zmodernizowanej”
przystani kajakowej
w Gryficach nie
ma mo¿liwoœci
wypo¿yczenia
niczego, co mog³oby
p³ywaæ po Redze.

Ale rzeka cieszy siê coraz
wiêksz¹ popularnoœci¹ i prak-
tycznie codziennie jest jakiœ
wiêkszy czy mniejszy sp³yw ka-
jakowy. Kajakarze starym zwy-
czajem omijaj¹ wspomnian¹
przystañ i na brzeg wynosz¹ ka-
jaki przed kana³em Ulgi, czyli w
sercu miejskiego parku.

Kajaki ³adowane na samo-
chody s¹ wywo¿one w okolice
betonowego mostu i tam sp³awia-
ne, by p³yn¹æ dalej, do morza. Sa-
mochody w parku niszcz¹ alejki
spacerowe. A park, jak wiadomo,
s³u¿yæ ma spacerom. Ale jak po
rozje¿d¿onych alejkach spacero-
waæ? Apel do starosty Sacia –
skoro pañska przebudowa – mo-
dernizacja przystani kajakowej
spowodowa³a jej zamkniêcie, to
w ramach rekompensaty niech
pan zleci wy³o¿enie „starobru-
kiem” alejek w pobli¿u kana³u
ulgi, tak, by samochody mia³y
mo¿liwoœæ zabrania kajaków bez
szkody dla spacerowiczów.     M

Przystañ kajakowa

Starosta Saæ
przystêpuj¹c do
modernizacji ulic
w centrum miasta
obiecywa³, ¿e bêdzie
bezpiecznie
dla wszystkich tj.
kierowców i pieszych.
Na ul. Mickiewicza
by³o bezpiecznie,
ale przed przebudow¹.

- By³em w starostwie powiato-
wym zapytaæ, który idiota da³ po-
zwolenie na budowê schodów na
chodniku - mówi pan T.R. - Nie
potrafili odpowiedzieæ. Przy uli-
cy Mickiewicza sta³ stary budy-
nek, schodów na ulicy nie by³o. A
teraz proszê, jest nowy i schody
s¹, jest te¿ s³up energetyczny. Od-
leg³oœæ miêdzy nimi to 70 cm -
sprawdza³em. Czy my jesteœmy w
Europie? Czy na jakimœ zadupiu,
gdzie urzêdnik nie myœli, jakie

£ami¹ rêce i nogi,
kalecz¹ twarze

wydaje warunki zabudowy?
Na moich oczach facet siê za-

gada³ i waln¹³ twarz¹ w s³up, ktoœ
inny potkn¹³ siê o schody, dodat-
kowo nadbudowane z polbruku,
bo ulicê obni¿yli z 30 cm. Staro-
stwo na ul. Mickiewicza sporo za-
oszczêdzi³o, bo prace wykonano
w 2/3. 1/3 tj. odcinek od ul. Dwor-
cowej do ul. Koœciuszki nawet nie
ruszono, od ul. Koœciuszki do ul.
3 Maja zwê¿ono, bo nie chciano
wymieniæ gazoci¹gu, a na odcin-
ku od ul. 3 Maja do ul. Niepodle-
g³oœci zafundowano przechod-
niom schody na chodniku. Z tzw.
schetynówek mieli doœæ pieniê-
dzy na to, ¿eby wymieniæ liniê
energetyczn¹. Widaæ projektant,
przebudowy zupe³nie zapomnia³
o czymœ takim, jak elektryka. Pie-
ni¹dze wydano, a teraz ludzie
³ami¹ rêce i rozbijaj¹ sobie twa-
rze. Taka to polityka w tym na-
szym mieœcie - stwierdzi³ na za-
koñczenie swoich wywodów
nasz czytelnik pan T.R.            M

Powiat drawski
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Og³oszenie mo¿na nadaæ emailem: wppp1@wp.pl
(wp³ata na konto)

PKO BP Oddzia³ 1 w £obzie
72 1020 2847 0000 1502 0067 0927

OG£OSZENIA DROBNE

Sprzedam dzia³kê budowlana 16
arów, £obez ul. Strumykowa. Tel.
Kontaktowy 604 861 934

Sprzedam lokal us³ugowo-handlo-
wy w Wêgorzynie œwie¿o wyremon-
towany (nowe centralne, elektryka,
pod³ogi, œciany, dach); w parterze
ok. 200 mkw. z parkingiem, kot³ow-
ni¹, wiat¹, pomieszczenia gosp. itd.
Tel. 504-162-767.

Sprzedam lokal  w Wêgorzynie
us³ugowo-handlowy z funkcj¹
mieszkaln¹ do 30 % na pierwszym
piêtrze ok. 120 mkw. oraz pomiesz-
czenia gosp. CENTRUM  Tel. 504-
162-767.

Wynajmê piekarniê po³¹czon¹ wraz
ze sklepem spo¿ywczym, w miej-
scowoœci Dobra (k. Nowogardu).
Obiekt z pe³nym wyposa¿eniem,
bie¿¹c¹ produkcj¹. S¹ równie¿ do
„przejêcia" dobrzy pracownicy oraz
kontrahenci. tel. kom. 887 467309,
stacjonarny: 9139 20 334.

Dorowo gm. Resko. Dom w zabudo-
wie bliŸniaczej, ogród, sad, cena
150 tys. z³. Tel. 600 265 547

Zajezierze dzia³ka budowlana
uzbrojona, pow. 2129 mkw., cena
80 tys. z³. Tel. 600 265 547

Tucze nad j. Woœwin dz.budowl. 2700
mkw. - 59 000 z³. Tel. 600 265 547 Ginekolog tel. 508 557 836

T³umacz przysiêg³y j. francuskiego.
Ko³obrzeg. Tel. 094 3521058 , 694
667 941.

T³umacz przysiêg³y jêzyka nie-
mieckiego: £obez, ul. Warcis³a-
wa 2 (Os. Ksi¹¿¹t Pomorskich).
Tel. 091 397 59 24, 505 972 167.

Mieszkanie bez czynszowe, 43
mkw. + piwnica i pomieszczenie go-
spodarcze po³o¿one w Dobrej przy
ul. Traugutta 1/6 sprzedam. Tel. 693
283 566

Sprzedam mieszkanie 3 - pokojowe
w £obzie, IV piêtro, 52 mkw.. Cena do
uzgodnienia. Tel. 502 582 112

Wynajmê mieszkanie 3 - pokojowe
w £obzie od zaraz. Tel. 502 582 112

Wynajmê mieszkanie w £obzie. Tel.
880 085 176

Sprzedam tanio mieszkanie 3 poko-
jowe w Radowie Ma³ym. Tel. 602
301 017

Po³czyn-Zdrój - hala o powierzchni
1000 mkw. mo¿liwoœæ wydzier¿a-
wienia lub sprzeda¿. Tel 694 821 461

Sprzedam rega³y sklepowe, ladê
ch³odnicz¹ i wagê elektroniczn¹.
Cena do uzgodnienia. Tel. 663 983
782. Gryfice ul. Akacjowa 4

Szukam pracy jako opiekunka do
dziecka, osoby starszej, prawo jaz-
dy. Tel. 510705816..

Sprzedam dom okolice Gryfic 150
m2, dzia³ka 0,5 ha, pomieszczenia
gosp.250 m2. Cena do negocjacji.
Tel. 508-070-331

DOM SPRZEDAM
w Drawsku Pom.

tel. 943632176

Sprzedam przês³a ogrodzeniowe
160x2, cena 140 z³/szt. Tel.787 132
567

Sprzedam piec CAMINO na czêœci.
Tel. 880 085 176

Jesteœ przedsiêbiorc¹ i p³acisz ZUS
890 z³ miesiêcznie? Mam rozwi¹za-
nie! Mo¿na go legalnie w Polsce nie
p³aciæ. Istnieje równie¿ mo¿liwoœæ
wspó³pracy. Tel. 501 894 828.

Sprzedam pole, u¿ytek zielony z do-
p³atami z ekol. na KRUS, razem 3,5
ha, za 14 tys. za 1 ha, w m. £abêdzie
ok. 500 m od jeziora. Tel. 609-562-
001.

Zatrudniê kierowcê na TIR-a. Jazda
po krajach UE. Tel. 601 836 230.

Sprzedam mieszkanie w Nowogar-
dzie, 2 pokoje 53 mkw. Pilnie. Tel.
691-054-010.

Powiat ³obeski Powiat ³obeski Powiat ³obeski Powiat ³obeski

Powiat gryficki

Powiat gryficki

Region

Region

Powiat œwidwiñski

Powiat gryficki

Region

Powiat drawski

Powiat gryficki

Wynajmê pomieszczenia na gara-
¿owanie samochodów ul. Trzyg³ow-
ska. Tel. 501 305 767

PRACAINNENIERUCHOMOŒCIMIESZKANIA

GARA¯E, WIATY BLASZANE,
DOWÓZ GRATIS, MONTA¯.
TEL. 598 334 536, 605 286  058,
661 953 331. PRODUCENT
GO-STAL PRZECHLEWO.  U
nas najtaniej.

Powiat ³obeski

Powiat œwidwiñski
Rzuæ palenie – wystarczy 1 zabieg:
nerwice, depresje, alergie, nadwa-
ga. Gabinet Œwidwin, tel. 880 400
739.

Wykoñczenia wnêtrz, p³ytki, pane-
le, regipsy, malowanie, szpachlo-
wanie, stolarka itp. Tel. 792 289 761,
661 545 391

Wideofilmowanie. Tel. 605 732 267.

US£UGI

Gryfice Osiedle XXX-lecia - sprze-
dam mieszkanie 2 pokojowe, 46
mkw., po remoncie. Cena do nego-
cjacji. Tel. 665 805 930

Powiat drawski
Us³ugi zacierania i wylewania beto-
nu na po³ysk pod gara¿e, altany,
tarasy, w kolorach. Docieplanie bu-
dynków, adaptacja poddaszy. Tel.
791 074 833

Region
KDF-podatki.pl
Zwrot podatków zagranicznych -
równie¿ korespondencyjnie. Odzy-
skujemy Jaaropgave. Z³otów ul.
Norwida 6. Tel. 67 265 12 70, tel.
Kom. 502 846 635

POLECAMY NIERUCHOMOŒCI
DOMY NA SPRZEDA¯
£obez ul. Niepodleg³oœci - parter domu, 3pokoje,
pow. 136  mkw, dzia³ka 1421 mkw - CENA 295.000 z³
£obez ul. Kopernika  - 5 pokoi, pow. 98 mkw, dzia³ka 485  mkw - CENA 270.000 z³
£obez ul. Murarska - 3 pokoje, pow. 64,6 mkw, dzia³ka 287  mkw - CENA 240.000 z³
£obez - 5 pokoi, pow. 200 mkw, dzia³ka 332 mkw - CENA 450.000 z³
£obez - 4 pokoje, pow. 93 mkw, dzia³ka 560 mkw - CENA 350.000 z³
£obez - 5 pokoi, pow. 96 mkw, dzia³ka 554 mkw - CENA 380.000 z³
£obez - stan surowy zamkniêty, 5 pokoi, pow. 144 mkw, dzia³ka 820 mkw - CENA 288.000 z³
£obez - piêtro domu, 2 pokoje, pow. 82 mkw - CENA 195.000 z³
£obez (okolica) - 3 pokoje, pow. 70 mkw, dzia³ka 10000 mkw - CENA 195.000 z³
£obez (okolica) - gospodarstwo rolne, pow. 178 mkw, dzia³ka 2,48 ha - CENA 399.000 z³
£obez (okolica) -  do wykoñczenia 2 pokoje, pow. 72 mkw - CENA 154.000
Resko - parter domu, 3 pokoje, pow. 46,5 mkw, dzia³ka 139 mkw - CENA   95.000 z³
Resko (okolica) - NOWA CENA, 4 pokoje, pow.180 mkw, dzia³ka 5639 mkw - CENA 380.000 z³
Resko (okolica) - stan surowy otwarty, pow. 439 mkw, dzia³ka 2000 mkw - CENA 320.000 z³
Resko - parter domu, 3 pokoje, pow.93 mkw, dzia³ka 835 - CENA 139.000 z³
Be³czna - 2 pokoje, pow. 92 mkw, dzia³ka 213 mkw - CENA 185.000 z³
Dobra - 5 pokoi, pow. 100 mkw, dzia³ka 733 mkw - CENA 239.000 z³
Dobra - 3 pokoje, 73 mkw, dzia³ka 324 mkw - CENA 180.000 z³
Dobra (okolica) - 2 pokoje, pow.70 mkw, dzia³ka 1000 mkw - CENA 179.000 z³
Œwidwin - do wykoñczenia, 3 pokoje+salon,
pow. 158 mkw, dzia³ka 1000 mkw - CENA 460.000 z³
Œwidwin (okolica) - stan surowy otwarty, pow. 128 mkw, dzia³ka 1500 mkw - CENA 165.000 z³
Œwidwin (okolica) - pow. 184 mkw, dzia³ka 2400 mkw - CENA 185.000 z³
Wêgorzyno (okolica) - do remontu, pow. 150 mkw, dzia³ka 3300 mkw - CENA   75.000 z³
OBIEKTY NA SPRZEDA¯
Wegorzyno (okolica) - pow. 102 mkw mo¿liwoœæ adaptacji na mieszkanie - CENA 100.000 z³
Iñsko - lokal us³ugowy pow. 49 mkw - CENA 237.000 z³

BEZP£ATNA POMOC W UZYSKANIU KREDYTU

Powiat gryficki
Wyburzenia, rozbiórki. Tel. 724-
510-626.

Przeprowadzki, noszenie, wywóz
starych mebli i innych staroci. Tel.
668-343-638

Zatrudniê fachowców do wykonania
oko³o 200 mkw. tynków wewnêtrz-
nych maszynowych, zapraw¹ pia-
skowo-wapienn¹ (nie cementow¹!)
firmy Baumit (Kalkin RK 38) lub fir-
my Quick-Mix (HKL - lekki tynk wa-
pienny) na obiekcie ok. 4 km od
Gryfic. Tylko powa¿ne propozycje
proszê kierowaæ pod nr tel. 608-
297-416.

Zatrudniê kierownika produk-
cji roœlinnej, wymagania: wy-
kszta³cenie œrednie rolnicze,
umiejêtnoœæ obs³ugi maszyn rol-
niczych, obs³uga komputera,
prawo jazdy kat. B, znajomoœæ
angielskiego. Tel. 667 612 010

e-mail rolub@o2.pl

Zatrudniê traktorzystê, obs³u-
ga maszyn rolniczych, prawo
jazdy kat. B. Tel. 667-612-010
lub e-mail: rolub@o2.pl
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Wlewo – inicjatywy
spo³eczne

(Gmina Trzebiatów) Wlewo jest
ma³¹ miejscowoœci¹ po³o¿on¹ nad
Reg¹. Droga prowadz¹ca do niej jest
otoczona piêkn¹ alej¹ drzew, które
w najbli¿szym czasie maj¹ byæ pod-
dane zabiegom upiêkszaj¹cym i pie-
lêgnuj¹cym, co znacznie podkreœli
walory parku - tak z zachwytem
mówi o swojej wiosce m³oda pani
so³tys (pierwsza kadencja) - Aneta
Kwieciñska.

- Zabiegi pielêgnacyjne starych
lip i innych drzew ma przeprowa-
dziæ Federacja Zielonych Gaja w
ramach projektu „Ochrona alei
przydro¿nych na obszarach cennych
przyrodniczo, jako korytarzy ekolo-
gicznych”. - mówi so³tys. - Prace
bêd¹ prowadzone ze wskazaniem i
pod okiem Wojewódzkiego Konser-
watora Przyrody, ale i my bêdziemy
przygl¹daæ siê ich pracy. Bo te¿
mamy jakieœ wyobra¿enie czy zda-
nie na temat piêkna naszych drzew.
Ju¿ dzisiaj mo¿emy chwaliæ siê
piêkn¹ stadnin¹ koni p. S³awomira
Polikowskiego. Co prawda stadnina
jest jego w³asnoœci¹, ale te¿ podnosi
walory naszej miejscowoœci, cho-
cia¿by przez to, ¿e jest bardzo za-
dbana. A sam w³aœciciel nie stroni od
pomagania i wspierania naszej pra-
cy na rzecz miejscowoœci.

Wydaje siê, ¿e ju¿ zrobiliœmy
du¿o, by zmieniæ, oblicze Wlewa.
Zosta³y oczyszczone z zielska i po-
malowane wapnem wszystkie kra-
wê¿niki, co ju¿ podnios³o estetykê.
Odnowiliœmy nasz krzy¿ przy wjeŸ-
dzie do wsi. W³asnorêcznie wyko-
naliœmy skalniaki i zieleñce, zago-
spodarowaliœmy teren przy przy-
stanku autobusowym dla naszych
dzieci, aby nauczy³y i uczy³y siê
dbaæ o œrodowisko i naturê. Dzieci z
nami wspó³pracuj¹ w myœl zasady -
co zrobisz sam, to sam tego nie
zniszczysz.

Kolejnym etapem prac by³o u³o-
¿enie polbruku na potrzeby naszej
spo³ecznoœci, mam tu na myœli nasze

dzieci i m³odzie¿. Zrobiliœmy mini
boisko do gry w koszykówkê, zago-
spodarowaliœmy teren przy ci¹gu
skrzynek pocztowych. Mówi¹c gór-
nolotnie, zagoœci³a tam zieleñ i
kwiaty. Ten ma³y ogródek cieszy siê
du¿ym zainteresowaniem, jeœli nie
podziwem, ¿e tak mo¿na by³o zro-
biæ, by by³o ³adnie wszêdzie, a nie
tylko pod w³asnym oknem.

A wszystko to zawdziêczamy
ludziom, którzy chc¹ coœ zrobiæ dla
wszystkich, nie tylko dla siebie. A
jeœli mo¿na, to na ³amach waszej
gazety chcia³abym podziêkowaæ za
ju¿ i prosiæ o wiêcej, tj. wiêcej
wspólnej pracy dla dobra Wlewa; p.
Polikowskiemu za konie, które
przyci¹gaj¹ tu wielu turystów, dy-
rektorowi ZGK w Trzebiatowie Jó-
zefowi Domañskiemu za pomoc, na
któr¹ nasze so³ectwo zawsze mo¿e
liczyæ (ostatnia pomoc to przekaza-
nie na rzecz Wlewa 50 m kw. polbru-
ku z odzysku) w wielu pracach.
Dziêkujê wszystkim dzieciom za
udzia³ w pracach i czasem istotne
podpowiedzi w tym, jak chcia³yby,
by Wlewo wygl¹da³o. Dziêkujê:
Ani i Arkowi Zaj¹com, Annie i Mar-
cinowi Pluciñskim, Bogumile i Pio-
trowi Jaworskim, Henryce i Edmun-
dowi Waszczakom, Tomaszowi
Grabowskiemu i Radkowi Grabow-
skiemu, Andrzejowi Ciszowskie-
mu, Joannie i Annie Marsza³om, Ja-
ninie i Stanis³awowi Turkom, Doro-
cie Koszyk, Adeli Skrzypczyk -
Brejza, Beacie i Waldemarowi Ko-
sterom, Sebastianowi i Kindze Nie-
dzia³kowskim.

Wymienieni to mieszkañcy
Wlewa, których pragnieniem jest,
by nasza wieœ sta³a siê najpiêk-
niejsz¹ miejscowoœci¹ w gminie
Trzebiatów. Myœlê, ¿e tak bêdzie,
choæ pracy przed nami jeszcze
du¿o. -

Tak o swoim so³tysowaniu opo-
wiedzia³a so³tys Wlewa - Aneta
Kwieciñska.                                M

Intensywne prace rozbiórkowe
by³ego kina Capitol zosta³y prze-
rwane. Przyczyny nieznane. Ale
mieszkañców Gryfic nie interesuje
przyczyna, tylko fakt, ¿e ca³y chod-
nik jest zagrodzony blachami i to na
ca³ej d³ugoœci dzia³ki budowlanej.
Mieszkañcy pytaj¹ te¿ – ile inwestor
p³aci do kasy Zarz¹du Dróg Powia-

Na ulicy Niepodleg³oœci ZDP w
Gryficach ustawi³ obok siebie znaki
drogowe: zwê¿enie jezdni, roboty
drogowe i zakaz przejœcia chodni-
kiem. Na jezdni nie s¹ prowadzone
¿adne prace drogowe ani te¿ nie ma
przyczyn dla zwê¿enia jezdni.

Chodnik ma byæ
wolny!

towych za zajêcie chodnika? I czy
zgodne z prawem jest takie zajêcie?
Przy ulicy Niepodleg³oœci budowa-
na jest nowa kamienica, podobnie
przy ul. Woj. Polskiego, ogrodzenia
te¿ tam s¹, ale biegn¹ wzd³u¿ linii
dzia³ek budowlanych, a nie po ulicy,
prawie po ulicy, jak w przypadku
inwestora Kapitol s.c.                  M

Ale¿ tu znaków

Komu s³u¿¹ te znaki? Czy tylko
wprowadzaniu w b³¹d kierowców i
przechodniów? Czy mo¿e w ZDP
zapomniano, ¿e takie znaki maj¹ na
stanie posiadania?

Stra¿ Miejsk¹ prosimy o manda-
cik dla ZDP w Gryficach.           M
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Wakacje to czas relaksu i zas³u-
¿onego odpoczynku. To okres wielu
spotkañ rodzinnych, towarzyskich,
wspólnych posi³ków spo¿ywanych
bardzo czêsto na œwie¿ym powie-
trzu, organizowanych przyjêæ ro-
dzinnych - wesela, imieniny, itp.
Wszystko to zwiêksza mo¿liwoœæ
wyst¹pienia zatruæ pokarmowych,
szczególnie je¿eli nie przestrzega
siê podstawowych zasad higieny
przy przygotowywaniu posi³ków,
ich podawaniu, przechowywaniu
surowców i gotowych wyrobów.

Warto zatem zapoznaæ siê z pod-
stawowymi zaleceniami:

1. Najwa¿niejsza jest HIGIE-
NA !!! - zachowanie podstawowych
zasad higieny, utrzymanie czystoœci
zarówno osobistej jak i otoczenia w
którym przebywamy.

2. Pamiêtaj o w³aœciwym po-
stêpowaniu z surowcami silnie za-
nieczyszczonymi, czêsto posiadaj¹-
cymi na swej powierzchni drobno-
ustroje chorobotwórcze. Do takich
zaliczamy: drób, jaja, ryby i warzy-
wa. Po oczyszczeniu takich surow-
ców pamiêtaj o dok³adnym umyciu
r¹k oraz umyciu u¿ywanego do tej
czynnoœci sprzêtu np. miski, deski,
zlewozmywak.

3. Unikaj zakupów w¹tpliwej
jakoœci ¿ywnoœci od przygodnych
dostawców - miêso, wêdliny z tzw.
wiejskiego kupowania od niezna-
nych osób np. na ulicy. Kupuj¹c w
takich miejscach nie otrzymasz gwa-
rancji, ¿e to co kupujesz jest zdrowe.
Robi¹c zakupy w sklepie zwracaj
uwagê czy towar pakowany pró¿nio-
wo jest naprawdê hermetycznie za-
mkniêty, czy produkt znajduje siê w
terminie przydatnoœci do spo¿ycia.
Bardzo wa¿ny jest sposób przecho-
wywania ¿ywnoœci - na opakowaniu
¿ywnoœci ³atwo psuj¹cej siê podana
jest temperatura w jakiej ¿ywnoœæ
powinna byæ przechowywana.

Akcja „Bezpieczne Wakacje 2011”

ZATRUCIA  POKARMOWE
- JAK  USTRZEC
PRZED  NIMI  SWOICH
NAJBLI¯SZYCH

4. Pamiêtaj o w³aœciwym prze-
chowywaniu ¿ywnoœci, aby surowe
produkty nie mia³y kontaktu z wê-
dlinami czy inn¹ gotow¹ do spo¿y-
cia ¿ywnoœci¹. Podobnie jak w skle-
pie, pamiêtaj o temperaturze prze-
chowywania ¿ywnoœci nietrwa³ej -
postêpuj zgodnie z zaleceniami pro-
ducenta. W³aœciwie przechowuj ar-
tyku³y spo¿ywcze ³atwo psuj¹ce siê
- w urz¹dzeniach ch³odniczych. Nie
przechowuj ¿ywnoœci zbyt d³ugo. W
przypadku ¿ywnoœci produkowanej
przemys³owo - przechowuj j¹ do
up³ywu terminu do spo¿ycia. Nie
zamra¿aj ponownie ¿ywnoœci ju¿
raz rozmro¿onej.

5. Zadbaj, aby w kuchni nie
panoszy³y siê wszêdobylskie owady
(muchy, osy) oraz gryzonie. Prze-
nosz¹ one miliony bakterii chorobo-
twórczych i mog¹ doprowadziæ do
zanieczyszczenia odchodami ¿yw-
noœci, b¹dŸ doprowadziæ do zanie-
czyszczenia sprzêtu czy te¿ innych
powierzchni kuchennych - co z ko-
lei zwiêksza ryzyko zaka¿enia przy-
gotowywanej ¿ywnoœci.

Objawy zatrucia pokarmowego
mog¹ wyst¹piæ ju¿ w pierwszej go-
dzinie po spo¿yciu szkodliwego
produktu. S¹ to zazwyczaj nudno-
œci, bóle brzucha, wymioty, biegun-
ka, gor¹czka. U dzieci i osób star-
szych wraz z objawami zwi¹zanymi
z utrat¹ wody i sk³adników mineral-
nych dochodzi do niebezpiecznego
odwodnienia. W razie wyst¹pienia
objawów chorobowych nale¿y na-
tychmiast zg³osiæ siê do lekarza.
Nale¿y przypomnieæ sobie jakie
spo¿ywane produkty mog³y byæ
przyczyn¹ objawów, poniewa¿
mo¿e to pomóc w rozpoznaniu przy-
czyny zatrucia.

Agnieszka Hamulczyk
Powiatowa Stacja

Sanitarno-Epidemiologiczna
w Gryficach

- Zdecydowanie tak, ale jeœli
ogródek piwny ma byæ bud¹ - na-
miotem podobnym do tego, co stoi
na rynku w Trzebiatowie, to nie
wyra¿am swojej aprobaty. Kon-
strukcja takiego ogródka ma byæ
estetyczna i przestrzenna. Piwo
przedniej marki, oczywiœcie, wy-
³¹cznie polskie. Mogliby te¿ serwo-
waæ w takim ogródku dobre polskie
wino, bo takie ju¿ mamy, o czym nie
wie minister spraw zagranicznych
Sikorski, który w Brukseli promuje
wino wêgierskie. Tu na placu Zwy-
ciêstwa powinny byæ napoje nisko-
procentowe, ale wy³¹cznie polskie.
Nie s¹dzê, aby ogródek piwny
zwiêkszy³ w Gryficach spo¿ycie al-
koholu. Taki ogródek zobowi¹zy-
wa³by do kultury picia. - mówi pan
Andrzej K.

- Je¿eli mamy nauczyæ siê kultu-
ry równie¿ w spo¿ywaniu alkoholu,
to trzeba udostêpniæ ludziom, któ-
rzy chc¹ w kulturalnych warunkach
spêdziæ czas z lampk¹ wina czy ku-
flem piwa, to uwa¿am, ¿e ogródek
mo¿e powstaæ na placu. Na wszyst-
ko nie mo¿emy patrzeæ przez pry-
zmat ludzi alkoholików b¹dŸ pija-
ków. Nie mo¿e byæ tak, ¿e pij¹cy
maj¹ zakaz picia alkoholu w miej-
scach publicznych, zamyka siê nie-
jako dzia³anie dla ludzi kultural-
nych. Dobrze pamiêtam, jak by³o na
placu Zwyciêstwa przed przebu-
dow¹, krzewy s³u¿y³y za miejski
szalet i jednoczeœnie pijalniê ró¿-
nych trunków z butelek ukrytych w
papierowych torebkach czy rekla-
mówkach. Teraz tego nie ma. A nie
s¹dzê, ¿e piwo w ogródku bêdzie
taniutkie jak z dyskontu. To i nie
bêdzie pijusów – powiedzia³a pani
Kasia J.

Sonda – ogródek piwny na pl. Zwyciêstwa

Czy pan/pani jest za tym,
¿eby na pl. Zwyciêstwa
otwarto ogródek piwny?

- Jasne, ¿e tak. Ja ju¿ dawno o
tym mówi³em, ¿e coœ takiego o¿ywi
same Gryfice. Rozmawia³em nawet
z radnymi, ale z nimi nie ma o czym
rozmawiaæ. Przed wyborami by³o o
czym, teraz ju¿ nie. Pomijam tê gru-
pê ludzi. Uwa¿am, ¿e nie tylko ka-
wiarenka z piwem i winem, kaw¹ i
lodami, ale równie¿ ja zamkn¹³bym
ulicê, tê gdzie by³a Gryficzanka i
zrobi³bym z niej deptak, na którym
mo¿na by kupiæ pami¹tki z Gryfic, a
nawet z Polski np. ciupagi. Pod wa-
runkiem jednak, ¿e na stragankach
nie by³oby nic z chiñszczyzny itd.
Preferujê wszystko, co nasze, znaczy
siê polskie – mówi pan Roman W.

- Czy ogródek z piwem? Nie
wiem. Jestem abstynentem, ale przy-
puszczam, ¿e nie przeszkadza³oby to
w niczym. Bywam za miedz¹ i widzê,
¿e tam pij¹ piwo i wino, ale pijanych
i œpi¹cych pod stolikami nie widzia-
³em. Plac Zwyciêstwa po moderniza-
cji jest piêkny, ale to, ¿e jest piêkny,
nie znaczy, ¿e nie mo¿e byæ zagospo-
darowany. - ocenia pan Jan Z.

- A sk¹d, jeszcze czego, niech tak
zostanie, jak jest. My, jako naród nie
potrafimy piæ piwa ani innego alko-
holu. Kto tego ogródka bêdzie pil-
nowa³, ¿eby nie by³o bijatyki i wrza-
sków wieczorami? Teraz, jak zapa-
da zmrok, to lepiej samemu z domu
nie wychodziæ. A jeszcze ogródek
piwny na placu Zwyciêstwa. Te¿
coœ! - stwierdzi³a pani Anna B.

Zdania s¹ podzielone z prze-
wag¹ na zorganizowanie ogródka
piwnego. W dalszym ci¹gu czekamy
na opinie. Mo¿na je równie¿ wyra-
¿aæ na naszej stronie internetowej:
www.gazetagryficka.xwp.pl          M Biuro og³oszeñ: tel. 512 138 349

Redakcja Gazety Gryfickiej
Gryfice, ul. Wa³owa 8/7

Tel. 694-664-745, e-mail: wppp1@wp.pl
gazeta w Internecie: gazetagryficka.xwp.pl
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W czasie zajêæ „Wakacje z
Ksi¹¿k¹” realizujemy autorski
pomys³ dyrektor Trzebiatowskie-
go Oœrodka Kultury Renaty Tere-
sy Korek „Czytaj¹ce Podwórka”,
w ramach akcji „Ca³a Polska czy-
ta dzieciom”.

Proponujemy dzieciom wyj¹t-
kowe czytanie na ich podwórkach.
Œwietni czytaj¹cy w towarzystwie

Œwietny pomys³ - „Czytaj¹ce Podwórka”

pacynek - Marynki i Tomka z
opraw¹ muzyczn¹ "naszej kataryn-
ki", tworz¹ mi³¹ i sympatyczn¹ at-
mosferê happeningu.

Pozyskano sponsora spó³kê In-
termarche Amadora; cukierki i socz-
ki to s³odki poczêstunek dla naszych
dzieci. Patronat nad dzia³aniami
wakacyjnymi objê³o Stowarzysze-
nie Bibliotekarzy Polskich Ko³o Nr

18 przy Bibliotece Publicznej w
Trzebiatowie. Czytaliœmy na po-

dwórkach - 5 lipca na ul. Wodnej 2
i 18 lipca w Jarominie.              (B)

30 lipca, w sobotê,
w Dziadowie k/Gryfic
z inicjatywy Oœrodka
JeŸdzieckiego „Gala” pani
Kamili Michalak, Fundacji
„Centaurus” z Wroc³awia
oraz wydzia³u promocji
z Gryfic odbêdzie siê
„Pierwszy Piknik
JeŸdziecki - Dziadowo 2011.

Jak powiedzia³a nam Joanna
Butyñska, wspó³organizator pikni-
ku: - Naszym celem jest propagowa-
nie tzw. konnych adopcji, ratuj¹-
cych z transportów rzeŸnych te
wspania³e i inteligentne zwierzêta.
Wybraliœmy ju¿ klacz, któr¹ pra-
gniemy wspólnymi si³ami uratowaæ
od œmierci. Aby ocaliæ tego konia
potrzebujemy 2400 z³. O zwierzêciu
jednak wiemy bardzo niewiele z
wyj¹tkiem tego, ¿e mamy czas tylko
do 10 sierpnia. PóŸniej koñ trafi pod
nó¿. By mu podarowaæ  do¿ywocie
pod nasz¹ opiek¹ musimy mieæ
pe³n¹ kwotê. Wszystko po to by
kupiæ jej pierwszy w ¿yciu kantar i
powiesiæ tabliczkê na jej boksie...
Co jeœli siê nie uda? Nawet nie do-
puszczamy myœli, ¿e przegramy. Tu
w Dziadowie ju¿ na ni¹ czekaj¹.
Kwota wprawdzie wydaje siê nie
du¿a, jednak obawa istnieje i to
odrobinê parali¿uje.

Przewidzieliœcie jakieœ atrak-
cje?

- Nie o atrakcje nam chodzi, a o
pomoc. Jednak¿e przyznajê przygo-

towaliœmy  program, który wierzymy,
¿e dodatkowo wp³ynie na frekwencjê.
Pragniemy by spotkanie to by³o
„œwiêtem ¿ycia” - powiedzia³a Ma-
rzena Kondzior, wspó³organizator.

- Co w takim razie bêdzie mo¿na
zobaczyæ?

- Przede wszystkim  zawody hip-
piczne o puchar Starosty oraz Bur-
mistrza Gryfic. Pokazy jazdy kon-
nej, skoki przez przeszkody, prze-
ja¿d¿ki konne dla dzieci, grill i za-
bawê przy muzyce.  W czasie pikni-
ku chcemy równie¿ zachêciæ miesz-
kañców do w³¹czenia siê w tê szla-
chetn¹ inicjatywê poprzez zorgani-
zowany punkt informuj¹cy o adop-
cji - powiedzia³a  Kamila Michalak,
w³aœcicielka oœrodka. - To prawie
jak happening; po³¹czenie dobrej
sportowej rywalizacji z akcj¹ chary-
tatywn¹. Wstêp na imprezê jest bez-
p³atny. W jej trakcie bêdzie mo¿na
poznaæ naszych podopiecznych
oraz dowiedzieæ siê wiêcej na temat
pracy, któr¹ wykonujemy. Pracy
trudnej dodajmy, ale i bardzo

Pierwszy Piknik JeŸdziecki - Dziadowo 2011

wdziêcznej. To dziêki niej ka¿dego
dnia o œwicie biegniemy do stajni z

wiar¹ w to, ¿e bêdzie to kolejny
dobry dzieñ.                                 RE
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Policjanci z Komisariatu Poli-
cji w Rewalu pe³ni¹ wspólne pa-
trole z policjantem niemieckim na
terenie wybrze¿a rewalskiego.

Wielkim zaskoczeniem dla
mieszkañców gminy Rewal jak rów-
nie¿ dla turystów polskich i z Nie-
miec s¹ wspólne patrole naszych
policjantów z policjantem z terenu
Niemiec. Sporo emocji budzi rów-
nie¿ widok na naszych drogach ra-
diowozu policji niemieckiej.

Funkcjonariusze  przede
wszystkim przeprowadzaj¹ kontro-
le drogowe oraz czuwaj¹ nad bez-
pieczeñstwem w ruchu drogowym.
Wspólne patrole przynosz¹ wy-
mierne korzyœci. Obecnoœæ nie-
mieckiego mundurowego pozwala
na ³atwiejszy kontakt z kierowcami
zza Odry, a tym samym udzielenie

Wspólne patrole policji
polskiej i niemieckiej

im wskazówek i pomocy podczas
podró¿y na wybrze¿u. Nie dochodzi
równie¿ do niedomówieñ wynikaj¹-
cych z bariery jêzykowej.

M³. asp. Edyta Klepczyñska
Oficer Prasowy KPP Gryfice

W mrze¿yñskim porcie odby³
siê 16 lipca IX festyn pod nazw¹
„BEZPIECZNA WODA”.

Atrakcji by³o co niemiara. Pod-
czas festynu zaprezentowano sprzêt
s³u¿b mundurowych m.in. KP PSP
Gryfice, OSP Mrze¿yno, OSP Trze-
biatów, Stra¿y Granicznej, ̄ andar-
merii Wojskowej, Policji Zachod-
niopomorskiej oraz WOPR-u i Nad-
leœnictwa Gryfice. Policjanci zade-
monstrowali pokaz tresury psów
s³u¿bowych. Grupa Ratowników z
P³otów pokaza³a, jak nale¿y udzie-
laæ pierwszej pomocy w nag³ych
wypadkach.

Wiele dzia³o siê równie¿ na

Bezpieczna Woda 2011

wodzie. Uczestnicy festynu mogli
zobaczyæ akcjê gaszenia po¿aru
lasu oraz po¿aru kutra rybackiego.
Przy okazji WOPR zaprezentowa³
akcjê ratowania ton¹cego cz³owieka,
który wyskoczy³ z p³on¹cego kutra.

Podczas festynu mia³y miejsce
ró¿nego rodzaju konkursy i quizy z
nagrodami dla dzieci przebywaj¹-
cych na koloniach w Mrze¿ynie.
Jednym z ciekawszych by³ konkurs
sprawnoœciowy z udzia³em dzieci
kolonijnych, które reprezentowa³y
w sportowych zmaganiach poszcze-
gólne s³u¿by mundurowe. Ponadto
przygotowano dla wszystkich po-
radniki, informatory i ulotki o tema-
tyce bezpieczeñstwa.          KPPSP

Pañstwowy Powiatowy Inspek-
tor Sanitarny w Gryficach informu-
je, ¿ew powiecie gryfickim wraz z
rozpoczêciem sezonu letniego ru-
szy³a kolejna edycja akcji „Bez-
pieczne Wakacje”. Celem podejmo-
wanych dzia³añ jest poprawa bez-
pieczeñstwa zdrowotnego podczas
wypoczynku na terenie powiatu gry-
fickiego w okresie sezonuletniego.

W ramach realizacji akcji zapla-
nowano miêdzy innymi organizacjê
dzia³añedukacyjnych, które kiero-
wane s¹ g³ównie do dzieci i m³odzie-
¿y przebywaj¹cej nazorganizowa-
nym wypoczynku na koloniach i

„Bezpieczne
Wakacje 2011”

obozach. Pierwsze spotkanie edu-
kacyjne odby³osiê w dniu 7 lipca
2011r. w Bazie Obozowej ZHP
£agiewniki w Pobierowie.

W spotkaniu uczestniczyli
przedstawiciele Pañstwowego Po-
wiatowego InspektoraSanitarnego
w Gryficach, Komendanta Powiato-
wego Pañstwowej Stra¿y Po¿arnej
wGryficach oraz Placówki Stra¿y
Granicznej w Rewalu. Podczas spo-
tkania poruszano kwestiebezpie-
czeñstwa zdrowotnego podczas se-
zonu letniego, przedstawiano za-
gro¿enia ipodstawowe zasady pro-
filaktyczne.

W czwartek, 14 lipca 2011 r.,
odby³y siê kolejne dzia³ania profi-
laktyczno - edukacyjne skierowane
do dzieci i m³odzie¿y przebywaj¹-
cej  na zorganizowanym wypoczyn-
ku tj. kolonie oraz obozy pod namio-
tami na terenie powiatu gryfickiego.
Tym razem pogadanka mia³a miej-
sce w bazie obozowej ZHP D³ugo-
³êka w Pogorzelicy.

Z m³odzie¿¹ o
„Bezpiecznych wakacjach”

Spotkanie wzbudzi³o spore za-
interesowanie obozowiczów, co
pozwala ¿ywiæ nadziejê, ¿e zapre-
zentowane wskazówki zostan¹ wy-
korzystane w obliczu zagro¿enia
¿ycia b¹dŸ zdrowia. W pogadance
oprócz funkcjonariusza Stra¿y Po-
¿arnej uczestniczyli przedstawicie-
le Powiatowego Inspektora Sanitar-
nego oraz Stra¿y Granicznej. KPPSP

WOPR ratowa³ ton¹cego,
który wyskoczy³
z p³on¹cego kutra
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